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دسترنج 4

 دستور رئیسی 
برای تهیه سند کاهش فقر 

فقرا به صورت اورژانسی
 خدمات بگيرند 

سياست 2

سلامی خطاب به بازنشستگان سپاه:  
 اغتشاش که می شود، 

 به ميدان می روید و این 
یعنی هنوز هستيد

شنبه  8  مهر   1402  /    14  ربیع الاول  1445  /  30  سپتامبر   2023 قیمت  2000  تومان  /    شماره  1453

 قانون گذاران تفاوت مدل دولت رفاه و سیستم بیمه ای را نمی دانند 

تامین اجتماعی در خطر مداخله 
بیمه ای سازمان امور مالیاتی

دسترنج 4

شهرنوشت 6

به رغم شعارهای اولیه، مجلس الگوی »عدم شفافیت« شده 
و دولت هم از رهگذر آن به اعتماد عمومی زخم می زند

پشت شیشه های مات 
شفافیت« «

يكي از دلايل توسعه كشورها را، شفافيت در 
تصميم گيري و شفافيت در بخش هاي مختلف 
دولت و حاكميت و ... مي دانند. چنين مي شود 
كه حتي اگر كشوري مثل چين، تصميم هايي 
مي گيرد كه برخلاف تفكــر دمكراتيك تلقي 
مي شود؛ اين كار را شفاف انجام مي دهد و تكليفش 
با خودش روشن اســت. شفافيت، اعتماد ايجاد 
مي كند و اعتماد، چســب ميان مــردم و دولت 
اســت؛ و همه اين ها در نهايت منجر به توسعه 
مي شــود. اما در ايران، مدت های مديدی است 
كه اين شفافيت به حاشيه رفته است. البته ادعاي 
آن كه فراوان يافت مي شود، اما كمتر اثري از آن 
مي شود جستجو كرد. نهايت اين كه زخم اين عدم 

شــفافيت، بر اعتماد عمومي مردم زده مي شود 
و امري ضد توســعه خواهد بود.  ابتدايي ترين و 
البته شگفت انگيز ترين نوع اين عدم شفافيت ها 
را بايد در مجلس مشــاهده كرد. مجلســي كه 
گفته مي شود با شعار شــفافيت روي كار آمد و 
بيشترين انتقادي كه نمايندگان فعلي به دوره  
قبلي داشتند، همين بحث ها بود. اما همين كه 
رأي ها جمع آوري شد، همين كه مجلس برقرار 
شد، ظاهرا فراموش كردند كه بايد به شعارهايي 
كه داده اند، توجه كنند. طوري كه به قول يكي از 
نمايندگان، »مجلس با وعده شفافيت روی كار 
آمد، اما غيرشفاف ترين تصميمات گرفته شد؛ 

مانند قانون حجاب.«

شایان آرانی با اشاره به اختلاف بذرپاش و خاندوزی:

خروج سیمان از بورس 
به بازی های مافیایی دامن می زند

ه 3
رتک

چ

چه خبر از بازی های آسیایی هانگژو؟ 

تو زیبایی، مثل پرش خرک! 
آدرنالين 8

جهان 5

سياست 2

چرتکه 3

شهرنوشت 6

شورای فدرال سوئيس ديروز -جمعه- اعلام كرد كه در راستای 
اقدام های اتحاديه اروپا،  تحريم های بيشتری عليه ايران در رابطه با 

»ارسال پهپاد به روسيه« وضع كرده است.
به گزارش ايلنا به نقل از رويترز، بنا بر اعلام اين شورا، فروش، عرضه 
قطعات و پهپاد، صادرات و ترانزيت قطعات مورد استفاده برای توليد 
پهپاد ممنوع است و تحريم های مالی و مسافرتی هدفمندی عليه 

افراد و نهادهای مرتبط با صنايع توليد پهپاد ايران اعمال می شود.
انگليس، آمريكا،  اتحاديه اروپا، كانادا و برخی از ديگر كشورهای 
غربی هم در رابطه با ارسال پهپادهای ايرانی به روسيه تحريم هايی 

را وضع كردند.

خبر

سوئیس تحریم های جدیدی علیه ایران اعمال کرد

وزیر صمت: 

قبرستانی از هواپیماهای 
زمین گیر داریم 

دو استاد دیگر دانشگاه هنر 
قربانیان جدید خالص سازی

همزمان با افزایش پروازهای جاسوسی بر فراز 
کریمه، مسکو از انهدام  10 پهپاد  خبر داد؛ 

ناتو و ایجاد هزینه مضاعف 
برای روسیه 

 بی تناسبی شهادت طلبی  
برخی مسئولان با تعداد بادیگارد 

و محافظینشان!

داریوش وکیلی- دهیار افشاریه

  فراخوان مناقصه عمومی
 اجرای طرحهای عمرانی  در سطح روستای افشاریه 

به شماره سامانه 2002050310000008
دهیاری افشاریه در نظر دارد تعویض شبکه آب و نصب مجدد انشعابات معابر یاسمن 1 و 3 و 15 و ارغوان 2 اقدام به برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای نماید ، 

لذا از متقاضیان شرکت در مناقصه دعوت میگردد نسبت به تهیه اسناد در سامانه ستاد مراجعه نمایند .
تذکر مهم:داشتن گواهینامه تشخیص صلاحیت معتبر از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور )رتبه( در پایه 5 رشته مرتبط با آب، تاسیسات و نیرو الزامی است.

مبلغ مناقصه : برآورد اولیه بدون احتساب ارزش افزوده مبلغ 11/488/340/000 ریال می باشد.
محل اجرای پروژه: روستای افشاریه که به رویت کامل پیمانکار رسیده است.

مدت اجرای پروژه: مطابق برنامه زمانبندی و تاریخ تحویل زمین به مدت 1 ماه میباشد.
شرایط شرکت کنندگان در مناقصه :

1-داشتن گواهینامه تشخیص صلاحیت معتبر از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور )رتبه( در پایه 5 رشته مرتبط با آب و تاسیسات
2-مشخصات کامل اعضای هیئت مدیره و مدیر عامل مندرج در آخرین روزنامه رسمی به همراه کپی کارت ملی و شناسنامه و هر نوع مدرک دیگر که در ارزیابی موثر باشد .

3-ارئه گواهی معتبر ثبت نام ارزش افزوده 
4- مبلغ 5% برآورد اولیه وجه التزام به صورت ضمانت نامه معتبر بانکی و یا فیش واریزی به شماره حساب بانک ملی  0110762003001 دهیاری افشاریه به 

میزان574,417,000 ریال اقدام گردد.
5-تمام اسناد مناقصه باید به مهر و امضای الکترونیکی تعهد آور مجاز پیشنهاد دهنده برسد و بامدرک شرکت در سامانه بارگذاری گردد .

6- مهلت دریافت اسناد  مناقصه از ساعت 8 مورخ 1402/07/05 تا ساعت 12 مورخ 1402/07/10 و مهلت بارگزاری اسناد مناقصه تا ساعت 12 مورخ 1402/07/20 و 
بازگشایی پاکات مناقصات در ساعت 11 مورخ 1402/07/22 انجام خواهد شد. نمایندگان شرکت در صورت تمایل میتوانند با ارایه معرفی نامه کتبی در بازگشایی پاکات 
مناقصات حضور داشته باشند. کارفرما در تشخیص صحت و سقم مدارک مختار است. همچنین کارفرما در قبول و رد پیشنهادات اختیار تام دارد. هرگاه اطلاع حاصل شود که 

پیشنهاد دهندگان باهم تبانی کرده اند طبق ماده 56 آیین نامه تشخیص صلاحیت پیمانکاران و نحوه ارجاع کار با آنان رفتار خواهد شد.
7-دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

8-در صورتی که برندگان اول،دوم و سوم مناقضه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط میشود.
9- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.

10-پیمانکار موظف است پس از برنده شدن در کمسیون مناقصات و ابلاغ، طی یک هفته نسبت به ارایه ضمانت نامه معتبر بانکی معادل 10  درصد مبلغ قرارداد و عقد 
قرارداد اقدام نماید.

11(پیمانکار می بایست بومی استان البرز باشد.
 تاریخ انتشارنوبت اول : 1402/07/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/07/08

نوبت دوم

روابط عمومی شركت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

 فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومي

SZ/02/856/به شماره م ع 
تحت عنوان: پروژه ترمیم و مرمت جاده های منطقه عملیاتی پارسیان)تابناک - وراوی(

شركت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مركزیت شیراز ، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشخصات و شرایط كلي زیر از طریق مناقصه عمومي  
یک مر حله ای)همراه با ارزیابی کیفی (واگذار نماید.

1- موضوع مناقصه : پروژه ترمیم و مرمت جاده های منطقه عملیاتی پارسیان)تابناک - وراوی(
SZ/02/856/2- شماره مناقصه  : م ع
3- نوع مناقصه :عمومي یک مر حله ای

4-مدت انجام کار: 18 ماه
5- مناقصه مورد اشاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان  2002091701000071 ثبت گردیده است.

6- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ 863ر704ر732ر14 )چهارده میلیارد و هفتصد و سی و دو میلیون و هفتصد و چهار هزار و هشتصد و 
شصت و سه( ریال كه بایستی به یكي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن قادر به ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان 5 درصد)پنج (مبلغ 

اولیه پیمان باشد.
الف(- ارائه رسید معتبر بانکی مبنی بر واریز کامل مبلغ فوق الذکر

ب(-ارائه ضمانتنامه بانكي به میزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90 روز( معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام كارفرما براي مدت )30 روز( دیگر 
قابل تمدید باشد .

7- محل اجرا: منطقه عملیاتی پارسیان
8- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: به همراه سایر اسناد مناقصه حداکثر تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد در سامانه  الکترونیکی ستاد دولت)بارگذاری 

اسناد پس از انتشار نوبت اول آگهی مناقصه می باشد(.
9- مهلت تسلیم )بارگذاری( اسناد تکمیل شده مربوط به استعلام ارزیابی کیفی:  حداکثر 14 روز پس از آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی 

کیفی.
10- آدرس سایت جهت دریافت و بارگذاری اسناد :www.setadiran.ir  )در اسناد مناقصه به اختصار ))سامانه ستاد(( نامیده میشود.(

11- آدرس: شیراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه 42-ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی-تلفن تماس اداره امورحقوقی 
و پیمان ها: 07132138396 تلفن تماس کمیته فنی بازرگانی: 8671-07132138285 تلفن تماس کمیسیون مناقصات:07132138432

12 – شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی مندرج در اسناد استعلام  ارزیابی کیفی و سایر اسناد مناقصه می باشد.
13- مبلغ برآورد  :

1-13 مبلغ  برآورد اولیه: 143ر243ر635ر301 )سیصد و یک میلیارد و ششصد و سی و پنج میلیون و دویست و چهل و سه هزار و یکصد و چهل و سه ( ریال 
2-13 مبلغ  بر آورد نهایی کارفرما به همراه صورتجلسه توضیح و تشریح اسناد مناقصه اعلام می گردد.

14-پیش پرداخت : 20 درصد  مبلغ اولیه پیمان
از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط دعوت به عمل می آید تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد استعلام ارزیابی کیفی در سامانه ستاد جهت اخذ اسناد مورد اشاره به آدرس 
اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه نمایند و پس از دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه ،تکمیل و در مهلت مقرر با توجه 
به مفاد مندرج دربند 9 بارگذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از طریق سامانه مذکور صورت خواهد پذیرفت. لازم به توضیح 
است که پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اسناد مناقصه میان متقاضیان واجد شرایط توزیع خواهد شد. بدیهی است بارگذاری اسناد و مدارک جهت ارزیابی کیفی بعد 

از مهلت مقرر میسر نمی باشد.
تاریخ انتشارنوبت اول : 1402/07/08 
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/07/09

نوبت اول
شناسه آگهی: 1574047

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی )سهامی خاص(

داریوش وکیلی- دهیار افشاریه

  فراخوان مناقصه عمومی
 اجرای طرحهای عمرانی  در سطح روستای افشاریه 

به شماره سامانه 2002050310000008
دهیاری افشاریه در نظر دارد تعویض شبکه آب و نصب مجدد انشعابات معابر یاسمن 1 و 3 و 15 و ارغوان 2 اقدام به برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای نماید ، 

لذا از متقاضیان شرکت در مناقصه دعوت میگردد نسبت به تهیه اسناد در سامانه ستاد مراجعه نمایند .
تذکر مهم:داشتن گواهینامه تشخیص صلاحیت معتبر از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور )رتبه( در پایه 5 رشته مرتبط با آب، تاسیسات و نیرو الزامی است.

مبلغ مناقصه : برآورد اولیه بدون احتساب ارزش افزوده مبلغ 11/488/340/000 ریال می باشد.
محل اجرای پروژه: روستای افشاریه که به رویت کامل پیمانکار رسیده است.

مدت اجرای پروژه: مطابق برنامه زمانبندی و تاریخ تحویل زمین به مدت 1 ماه میباشد.
شرایط شرکت کنندگان در مناقصه :

1-داشتن گواهینامه تشخیص صلاحیت معتبر از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور )رتبه( در پایه 5 رشته مرتبط با آب و تاسیسات
2-مشخصات کامل اعضای هیئت مدیره و مدیر عامل مندرج در آخرین روزنامه رسمی به همراه کپی کارت ملی و شناسنامه و هر نوع مدرک دیگر که در ارزیابی موثر باشد .

3-ارئه گواهی معتبر ثبت نام ارزش افزوده 
4- مبلغ 5% برآورد اولیه وجه التزام به صورت ضمانت نامه معتبر بانکی و یا فیش واریزی به شماره حساب بانک ملی  0110762003001 دهیاری افشاریه به 

میزان574,417,000 ریال اقدام گردد.
5-تمام اسناد مناقصه باید به مهر و امضای الکترونیکی تعهد آور مجاز پیشنهاد دهنده برسد و بامدرک شرکت در سامانه بارگذاری گردد .

6- مهلت دریافت اسناد  مناقصه از ساعت 8 مورخ 1402/07/05 تا ساعت 12 مورخ 1402/07/10 و مهلت بارگزاری اسناد مناقصه تا ساعت 12 مورخ 1402/07/20 و 
بازگشایی پاکات مناقصات در ساعت 11 مورخ 1402/07/22 انجام خواهد شد. نمایندگان شرکت در صورت تمایل میتوانند با ارایه معرفی نامه کتبی در بازگشایی پاکات 
مناقصات حضور داشته باشند. کارفرما در تشخیص صحت و سقم مدارک مختار است. همچنین کارفرما در قبول و رد پیشنهادات اختیار تام دارد. هرگاه اطلاع حاصل شود که 

پیشنهاد دهندگان باهم تبانی کرده اند طبق ماده 56 آیین نامه تشخیص صلاحیت پیمانکاران و نحوه ارجاع کار با آنان رفتار خواهد شد.
7-دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

8-در صورتی که برندگان اول،دوم و سوم مناقضه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط میشود.
9- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.

10-پیمانکار موظف است پس از برنده شدن در کمسیون مناقصات و ابلاغ، طی یک هفته نسبت به ارایه ضمانت نامه معتبر بانکی معادل 10  درصد مبلغ قرارداد و عقد 
قرارداد اقدام نماید.

11(پیمانکار می بایست بومی استان البرز باشد.
 تاریخ انتشارنوبت اول : 1402/07/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/07/08

نوبت دوم

روابط عمومی شركت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

 فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومي

SZ/02/856/به شماره م ع 
تحت عنوان: پروژه ترمیم و مرمت جاده های منطقه عملیاتی پارسیان)تابناک - وراوی(

شركت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مركزیت شیراز ، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشخصات و شرایط كلي زیر از طریق مناقصه عمومي  
یک مر حله ای)همراه با ارزیابی کیفی (واگذار نماید.

1- موضوع مناقصه : پروژه ترمیم و مرمت جاده های منطقه عملیاتی پارسیان)تابناک - وراوی(
SZ/02/856/2- شماره مناقصه  : م ع
3- نوع مناقصه :عمومي یک مر حله ای

4-مدت انجام کار: 18 ماه
5- مناقصه مورد اشاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان  2002091701000071 ثبت گردیده است.

6- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ 863ر704ر732ر14 )چهارده میلیارد و هفتصد و سی و دو میلیون و هفتصد و چهار هزار و هشتصد و 
شصت و سه( ریال كه بایستی به یكي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن قادر به ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان 5 درصد)پنج (مبلغ 

اولیه پیمان باشد.
الف(- ارائه رسید معتبر بانکی مبنی بر واریز کامل مبلغ فوق الذکر

ب(-ارائه ضمانتنامه بانكي به میزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90 روز( معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام كارفرما براي مدت )30 روز( دیگر 
قابل تمدید باشد .

7- محل اجرا: منطقه عملیاتی پارسیان
8- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: به همراه سایر اسناد مناقصه حداکثر تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد در سامانه  الکترونیکی ستاد دولت)بارگذاری 

اسناد پس از انتشار نوبت اول آگهی مناقصه می باشد(.
9- مهلت تسلیم )بارگذاری( اسناد تکمیل شده مربوط به استعلام ارزیابی کیفی:  حداکثر 14 روز پس از آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی 

کیفی.
10- آدرس سایت جهت دریافت و بارگذاری اسناد :www.setadiran.ir  )در اسناد مناقصه به اختصار ))سامانه ستاد(( نامیده میشود.(

11- آدرس: شیراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه 42-ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی-تلفن تماس اداره امورحقوقی 
و پیمان ها: 07132138396 تلفن تماس کمیته فنی بازرگانی: 8671-07132138285 تلفن تماس کمیسیون مناقصات:07132138432

12 – شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی مندرج در اسناد استعلام  ارزیابی کیفی و سایر اسناد مناقصه می باشد.
13- مبلغ برآورد  :

1-13 مبلغ  برآورد اولیه: 143ر243ر635ر301 )سیصد و یک میلیارد و ششصد و سی و پنج میلیون و دویست و چهل و سه هزار و یکصد و چهل و سه ( ریال 
2-13 مبلغ  بر آورد نهایی کارفرما به همراه صورتجلسه توضیح و تشریح اسناد مناقصه اعلام می گردد.

14-پیش پرداخت : 20 درصد  مبلغ اولیه پیمان
از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط دعوت به عمل می آید تا 5 روز پس از بارگذاری اسناد استعلام ارزیابی کیفی در سامانه ستاد جهت اخذ اسناد مورد اشاره به آدرس 
اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه نمایند و پس از دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه ،تکمیل و در مهلت مقرر با توجه 
به مفاد مندرج دربند 9 بارگذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از طریق سامانه مذکور صورت خواهد پذیرفت. لازم به توضیح 
است که پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اسناد مناقصه میان متقاضیان واجد شرایط توزیع خواهد شد. بدیهی است بارگذاری اسناد و مدارک جهت ارزیابی کیفی بعد 

از مهلت مقرر میسر نمی باشد.
تاریخ انتشارنوبت اول : 1402/07/08 
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/07/09

نوبت اول
شناسه آگهی: 1574047

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی )سهامی خاص(

سياست 2

اولین واکنش به ناآرامی در سیستان و بلوچستان: 

اوضاع شهر زاهدان 
عادی است



ادعای واشنگتن:
»تابش لیزری« شناورهای سپاه به 

بالگرد آمریکا در آب های خلیج فارس 
ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا در بیانیه ای مدعی 
شده که شناور های ایرانی یک بالگرد آمریکایی را در زمان 
پرواز در حریم هوایی خلیج فارس با لیزر نشــانه گیری 
کردند. به گزارش میزان، این بیانیــه می گوید که این 
ناوگان، امنیت دریایی منطقــه را تقویت خواهد کرد و 
به پرواز و کشتی رانی بر اساس قوانین بین المللی ادامه 

می دهیم.
    

بی تناسبی شهادت طلبی  برخی مسئولان 
با تعداد بادیگارد و محافظینشان!

واکنش ها به ســخنان آیت الله احمــد جنتی، در 
اختتامیه مجلس خبرگان رهبری، ادامه دارد که گفت: 
»امیدوارم خداوند مقام معظم رهبری را تا ظهور حضرت 
ولیعصر مســتدام بدارد و مردم را از برکات وجود ایشان 
بهره مند ســازد. امیدوارم ما روزی که ظهور حضرت، 
ولی عصر انجام می شــود، باشــیم و در رکاب ایشان به 
شهادت برسیم.« کاربری با اشاره به این سخنان و انتشار 
عکس رئیس مجلس خبرگان رهبری، در میان چندین 
نیروی حافظتی، نوشت: »ولی این آرزوی شهادت برخی 
مسئولین، با تعداد بادیگارد و محافظینشون اصلا تناسبی 
نداره ها!« کاربر دیگری نیز با اشــاره به همین سخنان،  
نوشــت:  »چرا وی در جنگ تحمیلی شرکت نکرد تا به 
آرزوی شهادت برســد؟ اگر آن موقع در جنگ حضور 
می یافت لااقل می توانست اسلحه در دست گیرد ولی 
اینک با حال نزار و ویلچرنشینی،که حتی توانِ شمشیر 
دســت گرفتن ندارد، چرا ادعــای رزمندگی در رکاب 

مهدی دارد!؟«
    

سلامی خطاب به بازنشستگان سپاه:
اغتشاش که می شود، به میدان می روید 

و این یعنی هنوز هستید
فرمانده کل سپاه خطاب به بازنشستگان سپاه، گفت: 
شما اکنون هم در میدان هستید و هنوز دشمن از شما 
می ترسد و نگران است. هنوز هم شما را در میدان مشاهده 
می کنیم ، اغتشاش که می شود، شما هستید، مراجعه 
می کنید، سازماندهی می شــوید و به میدان می روید 
و این یعنی هنوز هســتید. به گزارش فارس، سرلشکر 
حسین سلامی صبح پنجشــنبه، در جمع وابستگان و 
بازنشستگان سپاه پاسداران، گفت: تا شما هستید نسلی 
که تکثیر شده و پرچم را از ما و شما گرفته، همان روحیه را 
با همان عشق، معرفت و ادب می جنگد. به همین دلیل، 
این ۴۵ سال سرشار از بغض دشــمن از صلابت شما و 

فرزندان شما بوده است.
    

امام جمعه مشهد:
نعمت وجود نظام جمهوری اسلامی 

را شکر کنید تا دچار عذاب نشوید
ایسنا نوشت: امام جمعه موقت مشهد با بیان اینکه نظام 
مقدس جمهوری اسلامی بزرگترین نعمت است و هیچ 
چیزی نمی تواند جای آن را بگیرد، گفت: اگر ما این نعمت 
بی بدیل را شکر نکنیم دچار عذاب خواهیم شد. محمدباقر 
فرزانه در خطبه های این هفته نماز جمعه مشهد، ادامه داد: 
این در حالی است که در نظام اسلامی ما، رئیس جمهور، 
نمایندگان مجلس و اعضای شوراها منتخب مردم اند  و 
حتی رهبر هم با رای غیرمستقیم مردم انتخاب می شود. 
در ایران سرنوشت مردم در دست خودشان قرار دارد و این 
مردم هستند که تصمیم گیری می کنند چنین امری تنها 

در نظام اسلامی محقق می شود.
    

امیر صباحی فرد: 
قدرت مطلق پدافند هوایی 

منطقه هستیم
فارس نوشت: فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش،  
گفت: هنگامی که می گوییم ما قدرت مطلق پدافند هوایی 
در منطقه هستیم این یک واقعیت انکارناپذیر است. امیر 
علیرضا صباحی فرد در حاشیه یادواره ۱۰۸ شهید پدافند 
هوایی ارتــش، افزود: نیروی قدرتمنــد پدافند هوایی 
ارتش امروزه دارای پیشرفته ترین و بهترین تجهیزات 
کاملا بومی در زمینه های کشف، رهگیری، درگیری و 

سامانه های اطلاعاتی در سطح جهان است.
    

پیشنهاد ایران به عربستان
 برای لغو روادید

معاون وزارت میراث فرهنگی کشــور، در ســفر به 
عربستان با دعوت از وزیر گردشــگری این کشور برای 
سفر به ایران، پیشنهاد تشکیل کارگروه لغو روادید بین 
ایران و عربســتان را مطرح کرد.  به گزارش ایسنا، مریم 
جلالی در حاشــیه مراســم روز جهانی گردشگری در 
شهر ریاض، همچنین با مقام فرهنگی و محیط زیست 
اندونزی و وزیر اکولوژی ازبکســتان به صورت جداگانه 
دیدار و گفت وگو داشــت و بر تقویت روابط ایران در سه 
حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با این 

کشورها تاکید کرد. 

t oseei r ani . i r
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دور جدید تنش و درگیری میان آذربایجان 
و ارمنستان در روزهای اخیر آغاز شده است 
و پس از فتح کامل قره باغ توســط آذربایجان 
تعــداد ارمنی هایی که این منطقــه را ترک 
می کننــد در حال افزایش اســت. به منظور 
بررســی این تحــولات دیده بان ایــران با 
حشمت الله فلاحت پیشه، کارشناس مسائل 
بین الملل و استاد دانشگاه علامه طباطبایی 
به گفت و گو نشسته است. مشروح کامل این 

گفت و گو را در ادامه می خوانید.
    

آقای فلاحت پیشه! به نظر شما با کوچ 
اجباری ارامنه از قره باغ پرونده درگیری 

در این منطقه بسته خواهد شد؟
ســابقه چالش بین ارمنی ها و ترک ها در 
منطقه به چند قرن می رســد و این چالشی 
اســت که راه حل نظامی نــدارد. هرچند که 
الان آذربایجان از طریق نظامی و با اســتفاده 

از ضعف ارمنســتان توانسته چیره شود 
ولی واقعیت این اســت که این یک 

چالش اســت. اینکه بیش از ۴۵ 
هزار نفر از ارامنه مهاجرت کردند 
و موضوعات حقوق خصوصی و 
عمومی آن ها مطرح می شــود 
و چالش های دیگــری که در 
آینده ممکن است ادامه پیدا 

کند. از جمله این چالش ها نقشه های سیاسی 
و محاســباتی است که توســط آذربایجان، 
ترکیه و برخی دیگر از بازیگران طرح شــده 
و از همه مهم تر بی پروایی الهــام علی اف در 
کشــاندن پای برخی از بازیگران چالش زا به 
منطقه مثل اسرائیل است که بحران را برای 
آذربایجان مزمن خواهد کرد. چراکه تجربه 
نشان داده است که هرجا اسرائیل پا گذاشته 
ناامنی را با خود آورده اســت. حال کشاندن 
پای آن ها به آذربایجان که از نظر دفاعی حدود 
۵۰ درصد تجهیزات نظامی اش را از اسرائیل 
خریداری می کند و تهدید مرزهای ایران، از 
مواردی اســت که منجر به 
مزمن شــدن این چالش 
برای آذربایجان می شود. 
اردوغان پیشــنهادی را 
مطرح کرد کــه فارغ از 
اینکــه چه قــدر جنبه 

اجرایی داشته باشد نشان دهنده این است که 
ایشان واقعیات منطقه را خیلی بهتر از علی اف 
می بیند. ایشــان ســعی کرد در موضوع راه 
مواصلاتی، ایران را به عنوان یک واقعیت مطرح 
کند. همچنیــن آقای اردوغــان می داند که 
ایرانی ها به هیچ وجه اجازه نمی دهند که یکی 

از مرزهای آن ها به دنیای خارج بسته شود.

تسخیر قره باغ کوهستانی 
توسط آذربایجان پایان بحران نیست

معتقدم تسخیر قره باغ کوهستانی توسط 
آذربایجــان پایان بحران نیســت. در دنیای 
امروز حقوق یک شــخص یا یک نفر می تواند 
مشــروعیت بین المللی یک نظام سیاسی و 
سیاســت های یک دولت را زیر سوال برد چه 
رسد به یک قوم. بنابراین تنها راهی که وجود 
دارد این است که ساز و کاری شکل گیرد که در 
آن یک راه حل برای حــل چالش های مرزی 
در نظر گرفته شــود و همچنین برای بعد از 
جنگ های اخیر آذربایجان و ارمنستان کاری 
به وجود بیاید و به ابتکار کشورهای منطقه اعم 
از ایران، ترکیه، آذربایجان، ارمنستان و روسیه 
باشــد. راهکار بلند مدت تحولات، راهکاری 
است که احتمالا در یک ابتکارات پنج جانبه 
نتیجه می دهد. آذربایجــان نمی تواند در 
شرایط کنونی منطقه ایران را نادیده بگیرد. 

نادیده گرفتن ایران همراه با کشــاندن پای 
بازیگران مشکل ســازی مثل اسرائیل منجر 
به مزمن شدن بحران در آذربایجان می شود 
طوری که آذربایجان مجبور می شــود بخش 
اعظم بودجه عمومی خود را صرف هزینه های 
دفاعی کند. افزون براین موارد کشورها به جای 
اینکه پای بازیگران بیگانه را به منطقه بکشانند 
باید سعی کنند در یک مکانیسم منطقه گرایی 

مسائل خود را حل کنند.

با چالش بسته شدن یکی از مهم ترین 
مرزهای ایران به سمت اروپا مواجهیم

موقعیت ایــران در این درگیری چه 
آسیبی دیده است؟ به نظر شما آیا اعتماد 

ایران به روسیه بازهم اشتباه بود؟
معتقدم ایران دربرابر چالش ارمنســتان 
و آذربایجان می تواند سیاســت بهتری را در 
پیش گیرد. ولی به نظــر من در ایران برخی از 
سیاستمداران و جریانات اجتماعی، به ویژه 
در مرز آذربایجان، با حســن نیت بیش از حد 
چالش بین آذربایجان و ارمنســتان را درنظر 
می گیرند. نــوع نگاهی که در ایران شــکل 
گرفت مربوط به 3۰ ســال گذشــته است و 
تغییری نکرده بود درصورتی که در طول این 
ســال ها تحولات مختلفی در منطقه شکل 
گرفته که از جمله این تحولات تبدیل شدن 
مناطق چالش بین آذربایجان و ارمنستان به 
محل چالش های راهبردی منطقه ای، روابط 
مشکل ساز ارمنستان با برخی از بازیگران ضد 
ایرانی و حتی تلاش آذربایجان برای تسخیر 
قومی در منطقه. اینها مواردی اســت که در 
طول 3۰ سال گذشــته رخ داده اما متاسفانه 
حاکمیت یک ذهن کهنه در سیاست خارجی 
ایران و کهنگی در تحلیل های سیاست خارجی 
در ایران منجر به آســیب به منافع ملی شده 
است. معتقدم این کهنگی را در محاسبات با 
مســئله قره باغ هم در سیاست خارجی ایران 
دیدیم. الان با چالشی مواجه هستیم که علاوه 
بر تهدیدهای امنیتی، تلاش می شــود عملا 
یکی از مهم ترین مرزهای ایران به سمت اروپا 
بسته شود که اگر کار به اینجا برسد معنایش 
گذر از خط قرمز ایران است. موضع اردوغان 
نشــان داد که او به صورت تلویحی داشت به 
ایران و آذربایجان یادآورد می شد که نباید از 
خطوط قرمز ایران رد شــد ولی من معتقدم 
اینها همه حرف است. در قالب یک ابتکار پنج 
جانبه می توان به ساز و کاری رسید که در آن 
چند کار انجام شود؛ یک اینکه حقوق مردمان 

ارمنی و آذری و حســن همجواری آنان دیده 
شود چراکه مهاجرت حدود نیمی از جمعیت 
ارمنی قره باغ به معنای پایان بحران نیســت 
بلکه می تواند آغاز بحران باشد. موضوع بعدی 
این است که اگر یک ساز و کاری برای ایجاد یک 
دالان انرژی، مواصلاتی، قطار و راه وجود دارد 
این دالان نمی تواند حقوق تاریخی کشورها از 
جمله جمهوری اسلامی برای مبارزه با غرب و 

شرق را نادیده گیرد.
 موضوع سوم این اســت که همانطور که 
در موضوع دریای خــزر پنج کشــور بعد از 
فروپاشی شــوروی توافق کردند که بازیگران 
مشکل ســاز را به دریای خزر راه ندهند، یک 
چنین مکانیســمی برای مرزهــای ایران با 
ارمنستان و آذربایجان دیده شود تا دو طرف 
چنین سیاســتی را در پیــش نگیرند و برای 
همیشه این جنگ ســرد از بین برود. درغیر 
اینصورت اگر سیاســت قومی افراطی ادامه 
پیدا کند، ما عصر تازه ای از رقابت و چالش های 
نامتقارن در منطقه را شــاهد خواهیم بود که 
حتما یکی از بازندگان اصلــی آن جمهوری 

آذربایجان خواهد بود.
مقامات ایرانی دو سال پیش می گفتند 
که که قره  باغ خاک اســلام است. این 
استراتژی چه آسیبی به ایران وارد کرد؟

از زمان جنگ های اخیری که تحت عنوان 
بازپس گیری قره باغ شــکل گرفت، هرچند 
دنیا می داند کــه قره باغ بخشــی از منطقه 
ســرزمینی آذربایجان اســت ولی کهنگی 
سیاست خارجی ایران در این چالش باعث شد 
ما شاهد شرایط فعلی باشیم. طوری که عملا 
برخی از صاحبان تریبون  در مرز ایران هر روز 
به گونه ای احساسات را تحریک می کردند و 
مانع این می شــدند که ایران در مناقشه یک 
تحلیل به روزی را بر سیاســت خارجه خود 
حاکم کند. این تحلیل ها کهنــه بود و جای 
تاســف دارد که برخی از صاحبان تریبون در 
استان های مرزی ایران گاهی با یک سخنرانی 
مناســبات ما را با برخی از کشورهای منطقه 
برهم می زدند، بدون اینکه مسئولیتی بپذیرند. 
چنین موضع گیری هایی در دوره مناقشــه 
قره باغ بیشتر هم شــد و وضعیت کنونی را به 
دنبال داشت. معتقدم آنچه برای ما باید مهم 
باشــد نه یک نگاه و تحلیل تک واره بلکه یک 
تحلیل مشترک المنافعی است. تحلیل تک واره 
این اســت که قرابت تاریخی را مطرح کنیم و 
سایر واقعیات را نبینیم. این تحلیل های کهنه 
باعث شد که عملا حقوق راهبردی، الزامات 
امنیتی و منافع ایران به خطر بیافتد و کسانی 
که سخنرانی های آتشین را مطرح می کردند 
الان هیچ مســئولیتی را برعهده نمی گیرند. 
در صورتی که در هر جای دنیا که بود این افراد 
باید به دلیل تهیج احساسات خلاف منافع ملی 

کشور پاسخگو می شدند.

استاد روابط بین الملل:

تسخیر قره باغ توسط آذربایجان آغاز بحران است
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روی موج کوتاه

همزمان با ســالگرد جمعه خونین زاهدان، دیروز ویدیوها و گزارش هایی در 
رسانه های اجتماعی منتشر شد که حاکی از بروز نآرامی در نمازجمعه این شهر 
بود؛ به طوری که برخی ویدئوها نشانگر تیراندازی به سمت معترضان و مجروح 
شدن تعدادی از نمازگزاران بود. با این حال؛ دادستان مرکز سیستان وبلوچستان با 

تکذیب این تصاویر، گفت: تردد در شهر زاهدان عادی است.
به گزارش ایلنا، مهدی شمس آبادی درباره تصاویر منتشر شده در فضای مجازی 
مبنی بر تیراندازی در اطراف مســجد مکی، گفت: برخلاف فراخوان هایی که از 
روزهای قبل برای ایجاد تجمع در استان منتشر شده بود، مردم به خوبی شرایط را 

مدیریت کردند، در فراخوان ها شرکت نکردند و اتفاق خاصی هم رخ نداده است.
وی افزود: نمازگزاران در مســجد مکی حاضر شدند و بعد از اقامه نماز مسجد 
را ترک کردند. شمس آبادی گفت: تصاویر منتشر شده در فضای مجازی مبنی بر 
زخمی شدن عده ای اطراف مسجد مکی جدید نیست و هیچ اتفاقی رخ نداده است.

گزارش یک رسانه از وضعیت دیروز زاهدان
تســنیم نیز در گزارشــی از وضعیت دیروز زاهدان نوشــت: گروهک های 

تجزیه طلب و منافقین از ماه ها قبل در تلاش  بودند به بهانه حوادث ۸ مهر زاهدان، 
دوباره با تحریک مردم بلوچ در نماز این هفته زاهدان اقدام به اغتشــاش و ناامنی 
کنند و برخی تحرکات سنگین ر سانه ای خود را از روزهای گذشته آغاز کرده بودند 

و تلاش های بسیاری کردند تا مردم را با خود همراه کنند.
بنابراین گزارش، این رسانه ها با طرح ادعاهای غیراوقعی و انتشار اخبار کذب 
در تلاش بودند احساسات مردم سیستان و بلوچســتان و به ویژه مردم بلوچ را به 
بهانه حوادث ۸ مهــر برانگیخته و اوضاع را علیه آنها نشــان دهند و بگویند نظام 
اسلامی کاری برای شما نخواهند کرد تا با این حربه بتوانند  با حضور برخی عوامل 
 نفوذی خود، شــهر را ناامن کرده و اقــدام به تخریب امــوال عمومی و درگیری 

در شهر کنند.
براین اساس، نیروهای امنیتی از صبح جمعه به منظور جلوگیری از هرگونه 
درگیری و اغتشاش در سطح شهر، در آماده باش کامل بوده و با حضور در برخی 
معابر و خیابان های شهر به ویژه خیابان خیام که منتهی به مسجد مکی می شود، 
تحرکات افراد نفوذی و معاند را تحت نظر گرفته تا مانع هرگونه خرابکاری از سوی 

این افراد شوند.
در ادامه گزارش تسنیم می خوانیم.: پس از اتمام نماز جمعه اهل سنت زاهدان، 
عده ای قلیل اقدام به تجمع و سنگ اندازی به سمت نیروهای امنیتی کردند که 
مأموران امنیتی نیز با تیراندازی هوایی و پرتاب گاز اشــک آور صحنه را مدیریت 

کردند و این عده نیز بعد از دقایقی پراکنده شدند.
در پایان این گزارش آمده اســت: طبــق گزارش میدانی خبرنگار تســنیم 

هیچ گونه مشــکل خاصی در سطح شــهر نیســت و فقط تعدادی از نیروهای 
امنیتی در خیابان خیام مســتقر ند تا مانع از هرگونه اقدام خرابکارانه از ســوی 
برخی افراد شــوند. با این حال اما رســانه های »تجزیه طلب، معاند و منافقان« 
در فضای رســانه ای، وضعیت شــهر را   جنگی و همراه با درگیری نشــان داده 
و بعضاً با انتشــار فیلم های قدیمــی می خواهند به مخاطــب اینگونه القا کنند 
 وضعیت شــهر ناامن اســت و نیروهای امنیتی در حال ســرکوب نمازگز اران 
 هســتند، اما واقعیت امر حکایت از آرامش کامل در شــهر بدون هرگونه تجمع 

یا ناامنی است.

اولین واکنش به ناآرامی در سیستان و بلوچستان:

اوضاع شهر زاهدان عادی است

گزارش

نماینده بافق معتقد است: بخشی از عدم موفقیت دولت در 
تحقق شعارهایش، مربوط به انتصاباتی بود که صورت گرفت.

محمدرضا صباغیان در گفت وگو با رویداد 2۴ تصریح کرد: 
تیم اقتصادی دولت سیزدهم پس از گذشته 2۶ ماه، نتوانست 
خود را خوب و در حــد انتظار ها ثابت کند. اگر حوزه نظارت، 
دغدغه اصلی دولتمردان بود، هم تیم اقتصادی منسجم تر 
عمل می کرد و هم آثار مثبت کار هــا برای مردمی که تحت 

فشار های اقتصادی هستند، نمایان تر می شد.

به گفته وی، شعار های دولت ســیزدهم در ابتدای راه، 
شعار های خوب و درســت بود و مردم هم به واسطه همین 
حرف ها، امیدشــان بالا رفت ولی چون کمتر کارِ دولت، کارِ 
کارشناسی و بیشتر نگاه ها انقلابی گری و کارِ احساسی بود، 

خروجی کار آن طور که انتظار می رفت، نشد. 

بی توجهی دولت در عرصه نظارت، مشهود است
نماینده مهریز و بافق ادامه داد: بی توجهی دولت در عرصه 

نظارت، مشهود اســت. یکی از مهمترین ضعف های دولت 
سیزدهم این است که کمتر به ابعاد نظارتی توجه کرد که البته 

این نقص، به مجلس هم برمی گردد.

وی خاطر نشان کرد: در کشور، حدود ۱۰ دستگاه نظارتی 
وجود دارد. حال اگر تعداد نیرو های انسانی این ۱۰ دستگاه با 
حقوقی که این افراد می گیرند را بررسی کنید، می بینید که 
حقوق شان از دیگر بخش های دولتی کمتر است و این خود 

دلیل ضعف در سیستم نظارتی کشور شده است.
به گفته این نماینده، دولت باید اهمیت نظارت در کشور 
را درک و برای بهبود در امور، سیستم های نظارتی را تقویت 
کند؛ یعنی در وهله اول دولت باید این اراده را داشته باشد. در 
ادامه برای موفقیت در این بخش، باید بدانند که با این حجم 
از نیروی انسانی و تخصیص منابع مالی، کار شدنی نیست و 
نبایستی از این دو مولفه مهم غافل شوند. اگر نظارت در صدر 
اولویت های دولت بیاید، خیلی از مشکلات کشور حل خواهد 

شد، موضوعی که هنوز شاهد آن نیستیم.

نماینده بافق:

عدم موفقیت دولت به دلیل نحوه انتصابات است

گفت وگو
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خبر اقتصادی

وزیر صمت:
قبرستانی از هواپیماهای زمین گیر 

داریم
وزیر صمــت اظهار 
داشــت: در فــرودگاه 
مهرآبــاد قبرســتانی از 
هواپیماهــای زمین گیر 
وجود دارد که وقتی دلیل 

آن را سوال می کنیم می گویند به دلیل تحریم ها و 
مسائل دیگر این هواپیماها دارای نقص فنی هستند 
و مثلًا موتور ندارند، لذا من در اینجا از شرکت های 
دانش بنیان می خواهم این مســائل را حل کنند. به 
گزارش خبرگزاری مهر عبــاس علی آبادی افزود: 
در روایتی از آینده صنعت دانش بنیان، هم می توان 
مســیر قبلی را رفت یعنی از دست دادن مرجعیت 
فناوری یا مهاجرت ســرمایه انســانی و غیره و هم 
می توان مسیر را تغییر داد و به قطب فناوری منطقه 
تبدیل شد، که قطعاً مســیر دوم درست است، باید 

خوب باشیم و برای خوب بودن تلاش لازم است.
    

نماینده مجلس خبر داد:
واردات روزانه

30 میلیون لیتر بنزین
یک  نماینده مجلس 
از واردات روزانه بیش از 
۳۰ میلیــون لیتر بنزین 
خبر داد و گفــت: بنده با 
طرح تخصیص بنزین به 

جای خودرو به فرد مخالفــم. به گزارش ایلنا کاظم 
دلخوش اباتری در جمع خبرنگاران در پاسخ به این 
خبرگزاری درباره تصمیم دولت و مجلس در زمینه 
تخصیص بنزین به جای خودرو به فرد اظهار داشت: 
ما اکنون بیــش از ۳۰ میلیون لیتــر در روز واردات 
بنزین داریم و متاســفانه به خاطر حاشیه هایی که 
بنزین دارد؛ دولت و مجلس هیــچ تصمیمی برای 
تغییر قیمت و سهمیه بنزین ندارند. او افزود:  ممکن 
است عده ای با طرح تخصیص بنزین به خانوار موافق 
باشــند، اما بنده با این برنامه که اینگونه بنزین را در 
اختیار مــردم  قرار دهیم مخالفم، زیــرا قطعا کار را 

خراب تر می کند.
    

کارت ملی، کارت بانکی شد
با امضای تفاهم نامه 
همکاری مشترک میان 
سازمان ثبت احوال کشور 
و بانک ملــی جمهوری 
اســلامی ایران تجمیع 

کارت های خدماتی در کارت ملی هوشــمند کلید 
خورد و از این طریق شــهروندان می توانند از کارت 
ملی خود در آینده نزدیک به عنــوان کارت بانکی 
نیز استفاده کنند. به گزارش سایت دیده بان ایران 
مدیر اداره نظــام پرداخت بانک مرکزی با اشــاره 
به پروژه تجمیع کارت های بانکــی در کارت ملی 
هوشمند گفت: کســانی که در بانک ملی حساب 
دارند می توانند در شعب بانک ملی و دستگاه های 
خودپــرداز این بانک از کارت ملی هوشــمند خود 
اســتفاده کنند. محمدرضا مانی یکتــا تاکید کرد: 
کسانی که در بانک ملی حســاب دارند می توانند 
در شعب بانک ملی و دســتگاه های خودپرداز این 
بانک از کارت ملی هوشــمند خود استفاده کنند. 
استفاده از کارت ملی فعلا در یک بانک امکان پذیر 
 است ولی اســتفاده از آن در دســتگاه های شتاب 

امکان پذیر نیست.
    

معاون وزیر صمت:
نحوه عرضه خودرو 

تغییر کرد
با نزدیک شــدن به 
زمان آغاز مرحله ســوم 
طرح یکپارچــه معاون 
وزیر صمــت ، از عرضه 
خودروهــای داخلــی و 

واگذاری فروش به خود شرکت های خودروساز خبر 
داده است که از این بعد تنها ثبت در سامانه صورت 
خواهد گرفت. به گزارش ایســنا خودروسازان ابتدا 
اقدام به ثبت خودرو در سامانه جامع یکپارچه کرده و 
بخشنامه فروش را اطلاع رسانی می کنند، اما این بار 
مستقل عمل کرده و پس از انتخاب خودرو توسط 
متقاضی، مشــتری به درگاه پرداخت خودروساز 
هدایت شده و دیگر خبری از نوبت دهی و قرعه کشی 
نوبت دهی نیســت. لازم به ذکر اســت طبق اعلام 
منوچهر منطقی باتوجه به افزایش تیراژ خودروها 
و همچنیــن واردات خودروهــای کارکــرده بازار 
کم کم به حالت اشباع نزدیک خواهد شد. بنابراین 
تصمیم گرفته شــده اســت که از این به بعد عرضه 
 مجدد به خود خودروســازان به صورت مســتقیم 

واگذار شود.

عرضه سیمان در بازار بورس و ارتباط 
آن با رکود و گرانی بازار مسکن از مسائلی 
است که پاســخ های مختلفی از سوی 
مسئولین، کارشناسان و فعالین اقتصادی 
دریافت کرده اســت. اما تاثیر کلی این 

نحوه عرضه در اقتصاد چیست؟
وزیر اقتصاد 5 مهرماه  با بیان اینکه 
سیمان باید همچنان در بورس عرضه 
شود، گفت: با توجه به اینکه مساله بورس 
کالا به عنوان بســتر شفاف نظام توزیع 
کالاهای اساسی یا کالاهای پایه انجام 
می شود و جزو دستاوردهایی است که ما 
در  پایان دهه های  ۸۰ و ۹۰ نسبت به عبور 
از مسیر پر از رانت و فسادی که پیش از آن 
وجود داشت به نظام بورس کالا منتقل 
شدیم دولت فعلا هیچ تصمیمی در این 

زمینه ندارد.
این سخنان احسان خاندوزی مغایر 
اظهارات پیشین وزیر راه و شهرسازی 
درباره عرضه ســیمان در بــورس بود. 
مهرداد بذرپاش دیروز 7 مهر در حاشیه 
مراسم افتتاح 1۰ هزار واحد مسکونی در 
پردیس به ســخنان خاندوزی واکنش 
نشان داد و گفت: طبیعتا وزارت اقتصاد 
نباید مخالف بــورس کالا باشــد زیرا 
بورس کالا زیرمجموعه این وزارتخانه 
است. اگر ایشــان موافقت می کرد من 
تعجب می کردم. این در حالی اســت 

که ســابقا بذرپاش با این نحوه عرضه 
بسیار مخالفت کرده و این سخنان تاثیر 
خود را بر منفی شــدن معاملات بورس 
گذاشته بود. او مدعی بود: عرضه سیمان 
و فولاد در بورس باعث گرانی این کالاها 
و افزایش هزینه ساخت مسکن می شود؛ 
اگر قرار است این کالاها در بورس بمانند 
باید قیمــت پایه آنها مدیریت شــود. 
همچنین وزیر راه بیان کرده بود: یکی 
از آسیب شناسی هایی که انجام دادیم 
نشان داد عرضه فولاد به طور خاص و پس 
از آن سیمان در بورس قیمت این کالاها 
را بالا می برد. کســانی که سهامداران 

بورس هستند و افرادی که بورس کالا 
را تشکیل دادند، خودشــان هم دارند 
کالا را در بورس عرضه می کنند. طبیعتاً 
این افراد میل به کاهش قیمت ندارند و 
ما نمی توانیم سرنوشت مردم را به این 

مسئله گره بزنیم.
اما باید دید عرضه سیمان در جایی 
خارج از بازار بورس چه نتایجی می تواند 

داشته باشد؟

اصلاح   بازار   بورس
 مقدم   بر  خروج   از آن   است 

یک کارشــناس بازار ســرمایه در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی« تصریح 
کرد: اگر فرض بر این اســت که عرضه 
سیمان در بورس به اهداف خود نرسیده 
بهتر است سازوکار بورس اصلاح شود 
نه اینکه علت افزایش قیمت مســکن 

را بــه معاملات 
ســیمان در 
بورس نسبت 

بدهیم.

شاهین شایان آرانی درباره مخالفت 
بذرپاش با عرضه سیمان در بورس گفت: 
اگر خــروج عرضه ســیمان در بورس 
مدنظر وزیر راه و شهرســازی باشد به 
بازی هــای مافیایی و انحصــار و عدم 
شــفافیت دامن می زند. این کار باعث 
می شــود مقدار زیادی سوبسید که در 
قیمت های غیرشــفاف و انحصارهای 
خرید و فروش وجود دارد، وارد چرخه 
هزینه تمام شــده مسکن شود. قیمت 
مســکن باید با واقعیت های اقتصادی 
همخوانی پیدا کند و راهش این است که 
کل فرایند مواد اولیه یا منابع لازم برای 
تهیه مسکن با قیمت های واقعی رقابتی 

تعیین شود.
او ادامه داد: اگر روند تاثیرگذاری نفع 
عرضه کنندگان در قیمت گذاری سیمان 
که وزیر مدعی آن است صحیح باشد، 
باید سازمان بورس بر این روند نظارت 
کند که جلوی نفــع عرضه کنندگان 
ســهامدار را بگیرد. مثلا اگر شــرکت 
سیمانی سهامدار است اجازه دخالت در 

تعیین قیمت نداشته باشد. 
این کارشــناس بازار سرمایه 
تاکید کرد: در صورت بروز مشکل، 
خروج ســیمان از بورس باید به 
مثابه انتخاب آخر در نظر گرفته 
شود. ابتدا باید مکانیسم بازار 
بورس، رقابت و شــفافیت 
اصلاح شــود کــه همین 

شفافیت باعث جلوگیری از تاثیرگذاری 
سود شرکت ها در تعیین قیمت می شود.

بورس   مانع   انحصار 
در   قیمت گذاری  می شود 

شــایان آرانی در پاســخ به راهکار 
بذرپاش بــرای مدیریــت قیمت پایه 
در بورس بیان کرد: احتمــالا وزیر راه 
با مکانیســم های بورس آشنا نباشد. 
مکانیســم در این است که باید فضایی 
درست شود که تعداد عرضه کنندگان 
متنوع و تعداد خریداران متعدد و متنوع 
باشند. همچنین در کنار این فضا وجود 
نهاد ناظر ضروری اســت. نهاد ناظر با 
نظارت خــود از انحصــار جلوگیری و 
سعی می کند شفافیت برای عموم مردم 

ایجاد شود. 
او افزود: سیمان یک کالاست و مانند 
نرخ ارز نیســت که تعیین آن توســط 
بانک مرکزی به اقتصاد کل کشور تاثیر 
بگذارد. همچنین ســیمان یک کالای 
اســتراتژیک نیســت. در این صنعت 
فقط شرکت های دولتی نیستند بلکه 
شرکت های خصوصی هم نقش دارند. 
تعیین قیمت آن در بورس باعث می شود 
انحصار تعیین قیمت توسط یک نهاد 
از بین برود. بدیهی است که انحصار در 

قیمت گذاری باعث فساد می شود.
ایــن کارشــناس بــورس درباره 
قیمت گذاری تصریح کرد: در روند بازار 
بورس اینکه قیمت پایه باید تعیین شود 
در کالاهایی که اصلی هســتند مانند 
نفت معنایی ندارد زیرا قیمت ها را خود 
مکانیسم بورس و عرضه و تقاضا تعیین 
می کند. اگر منظور از تعیین قیمت پایه 
تعیین آن توســط نهادی مانند دولت 
و بازارســازی آن اســت که مشکلات 
بسیاری ایجاد می کند. این تفکر همان 

تفکر اقتصاد دولتی است.
شــایان آرانی علت عرضه سیمان 
در بــورس را از بین بــردن انحصارها و 
بازی هــای مافیایی و سوبســیدهای 
مختلف به شکل های آشــکار و نهان 
دانست و تاکید کرد: این عوامل قدرت 
خرید و فروش ســیمان را به گروه های 
ویژه ای می داد. عرضه سیمان در بورس؛ 
شفافیت و بازار محوری و قدرت خرید و 
رقابت را بر تعیین قیمت سیمان حاکم 
می کند. اینکه کارکرد بورس به چنین 
اهدافی رســیده  یا خیر، بحث دیگری 

است اما این تعیین هدف درست بوده 
است. او خاطرنشــان کرد: اگر منظور 
بذرپاش این باشد که قیمت ها بالاست 
و می تواند به شــرط افزایــش رقابت و 
شــفافیت و اصلاح روند کشف قیمت 
حقیقی، پایین تر باشد؛ نظریه درستی 
است. اما اگر منظور وزیر راه و شهرسازی 
این باشد که باید سیمان از بورس خارج 
شود پس چه راهی برای عرضه آن بدون 
اینکه به مشکلات اشاره شده دامن بزند، 

وجود دارد؟

راهکارهای   وزیر   باعث
 گرانتر   شدن   مسکن   می شود

به نظر می رســد تمام نتایجی که 
بذرپاش و طرفدارانش از عرضه سیمان 
در بــورس می گیرنــد در روش های 
پیشنهادی خودشان ملموس تر باشد. 
در اقتصاد ایران کــه دلالی حرف اول را 
می زند، عرضه سیمان در خارج از فضایی 
مانند بورس دست دلالان را برای افزایش 
قیمت آن بیشتر باز می گذارد و می تواند 

به بحران مسکن دامن بزند.
نظر فعالان حوزه مسکن نیز در این 
زمینه جالب است. رئیس انجمن سیمان 
می گوید: با توجه به سهم بسیار اندک 
ســیمان در قیمت تمام شده ساخت 
مسکن حتی اگر سیمان رایگان هم به 
پروژه های ساخت و ســاز تحویل داده 
شود، کمکی به کاهش قیمت مسکن 

نخواهد کرد.
حمید فرمایی با اشاره به اینکه اگر 
ســیمان از بورس خارج شود موجب 
سوداگری دلالان می شود، می افزاید: با 
عرضه مداوم سیمان در بورس، قیمت ها 
از کیسه ای 1۳۰ هزار تومان در تابستان 
1۴۰۰ به کمتر از 5۰ هزار تومان رسید 
و خروج ســیمان از بورس ممکن است 
دوباره باعث افزایش قیمت این کالا در 
بازارهای غیررسمی شــود که نفع آن 
نه به تولیدکننده می رسد و نه مصرف 
کننده از آن سود می برد. او افزایش تولید 
را راه حل مناسبتری نسبت به خروج از 

بازار بورس می داند.

شایان آرانی با اشاره به اختلاف بذرپاش و خاندوزی:

کارشناس بازار سرمایه: اگر خروجسیمانازبورسبهبازیهایمافیاییدامنمیزند
فرض بر این است که عرضه 
سیمان در بورس به اهداف 

خود نرسیده بهتر است 
سازوکار بورس اصلاح شود 

نه اینکه علت افزایش قیمت 
مسکن را به معاملات سیمان 

در بورس نسبت بدهیم

شاهین شایان آرانی در 
گفت وگو با »توسعه ایرانی«: 

اگر خروج عرضه سیمان 
در بورس مدنظر وزیر راه و 

شهرسازی باشد به بازی های 
مافیایی و انحصار و عدم 

شفافیت دامن می زند. این 
کار باعث می شود مقدار 

زیادی سوبسید که در 
قیمت های غیرشفاف و 

انحصارهای خرید و فروش 
وجود دارد، وارد چرخه هزینه 

تمام شده مسکن شود

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: نفت گران در صورتی به 
نفع ایران است که دستمان برای صادرات به هر نقطه ای باز باشد 
و مشمول تحریم نباشیم. یعنی بتوانیم نفت خود را به میزانی که 
می توانیم تولید و به بازار تزریق کنیم در این صورت شکی نیست 

که درآمدها افزایش پیدا خواهد کرد.
علی اصغر زرگر در گفتگو با ایلنا تاکید کرد: اگر ایران بتواند 
مازاد تولید نفت خود را به بازار تزریق و بفروشد و منابع مالی که از 

این طریق بدست می آید را براحتی در دسترس داشته که بتواند به 
واردات مورد نیاز پرداخته و یا اینکه ذخایر ارزی را ارتقا دهد، آنگاه 
می توان گفت که ما نیز از نفت با قیمت بالا بهره برده ایم. بنابراین 
افزایش درآمد ایران از مسیر صادرات نفت مشروط به این است 

که بتوانیم به منابع مالی خود دسترسی پیدا کنیم.
او افزود: امــا در عین حال باید گفت باتوجــه به اینکه هنوز 
اقتصاد ایران به صادرات نفت وابسته است بخشی مهمی از درآمد 

خود را از نفت بدســت می آورد؛ هرگونه افزایش قیمت نفت به 
سود ایران است به شــرطی که درآمد خود را به مصرف بهینه 
رسانده، سرمایه گذاری درازمدت داشته و نوسازی کارخانجات و 
ماشین آلات را انجام دهیم. این کارشناس حوزه انرژی در ارزیابی 
پیش بینی ها در زمینه رسیدن به نفت 1۰۰ دلاری اظهار داشت: 
قیمت نفت به برخی عواملی در بازار بین الملل از جمله عرضه و 
تقاضا و بورس بازی در بازارهای فروش مثل روتردام وآمستردام 
و دیگر بنادر، به میزان ذخایر اســتراتژیک برخی کشورها مثل 
امریکا، همچنین به برخی بحران های بین المللی مثل جنگ و 

فصول مختلف بستگی دارد.
زرگر تصریح کرد: باید بدانیم آیا در حــال حاضر عرضه به 
اندازه ای که تقاضا وجود دارد نیســت و این موجب رشد قیمت 

می شود و یا اینکه به فصل سرما نزدیک می شویم و تقاضا برای 
منابع انرژی بیشتر می شود و یا اینکه فعالیت های اقتصادی در 

کشورها رشد می کند و به تقاضای بیشتر منجر می شود؟ 

کارشناس انرژی بررسی کرد:

تاثیر نفت ۱00 دلاری بر اقتصاد ایران چیست؟

گفت وگو

به گفته مســئولان صنفی، عرضــه تخم مرغ همچنان بیشــتر از تقاضاســت و 
تولیدکنندگان در حال زیانند چراکه قیمت خرید درب مرغداری از نرخ مصوب پایین تر 
است. البته مصرف کنندگان همیشه متضرر بوده اند و این بار نیز با توجه به افزایش قیمت 

در طی سال باز هم زیان خواهند دید.
به گزارش اقتصاد 2۴ باز هم بازار گرانی قیمت تخم مرغ به موضوعی داغ تبدیل شده 
است. بازار تخم مرغ که در دو ماه گذشته آرام آرام و با نوسان های 1۰ تا 15 هزار تومانی 
خیز برداشته بود، طی یکی دو هفته گذشته دوباره رو به آشفتگی گذاشته و قیمت این 
محصول با افزایش همراه بوده است. در سوپرمارکت ها و مغازه های شهر تهران شانه ۳۰ 
عددی تخم مرغ شرکتی از برند های شناخته شده، 1۶۰ هزار تومان به فروش می رسد 
و تخم مرغ دولتی 11۰ هزار تومانی به میزان نیاز توزیع نمی شود و در میادین میوه و تره 

بار کمیاب شده است.
انکار افزایش قیمت این محصول از سوی تولید کنندگان و دولت، مردم را آزار می دهد. 
مصرف کنندگان هر روز با قیمت جدید تخم مرغ ناچار به خرید آن هستند اما متولیان و 
تولید کنندگان زیر بار گرانی زیرپوستی و بدون مصوب تخم مرغ نمی روند. همچنین پس 

از یک دوره نسبتاً طولانی از افزایش پلکانی قیمت تخم مرغ، تولیدکنندگان درخواست 
اصلاح قیمت را به وزارت جهاد کشاورزی ارائه داده اند تا از مشکلات ناشی از این وضعیت 

جلوگیری شود.

افزایش هزینه های تولید بر هیچ کس پوشیده نیست
بهانه جدید تولیدکنندگان افزایش هزینه تولید است.  افزایش هزینه های تولید برای 
هیچ کسی پوشیده نیست اما واقعیت این است که جبران گرانی تولید چه ربطی به مردم 

مصرف کننده دارد؟ آیا مردم باید تاوان گرانی تولید را بپردازند؟
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن اعلام کرد: قیمت کنونی هر کیلو تخم 
مرغ درب مرغداری ۴5 تا ۴۶ هزار تومان است که کماکان به دلیل مازاد عرضه کمتر از نرخ 
مصوب عرضه می شود البته با توجه به افزایش هزینه های تولید، خواستار اصلاح قیمت 
هر کیلو تخم مرغ درب مرغداری به نرخ 57 هزار و ۸۰۰ تومان شــدیم که خوشبختانه 
معاونت امور دام با پیشنهاد ما موافقت کردند و همواره قول دادند که تا پایان هفته نرخ 

جدید اعلام می شود.

حمیدرضا کاشانی  با اشاره به افزایش هزینه های تولید و درخواست اصلاح قیمت 
این کالا از اعلام نرخ جدید تا پایان هفته خبر داد که پیش از این قیمت هر شانه تخم مرغ 

بسته بندی ۳۰ عددی در واحد های صنفی سطح شهر به 15۰ هزار تومان رسیده است.
البته او شایعاتی مبنی بر اینکه قیمت هر شانه تخم مرغ به بالای 15۰ هزار تومان رسیده 
بود را تایید نکرد و افزود: طی ماه های اخیر قیمت تخم مرغ به دلیل وضعیت مناسب تولید 
ثبات داشته یا با اندکی نوسان روبرو بوده اســت، اما قیمت بالای 15۰ هزارتومانی هر 
 شانه تخم مرغ صحت ندارد؛ زیرا همچنان تولیدکنندگان تخم مرغ را با زیان زیر قیمت 

مصوب می فروشند.

زیان مضاعف مصرف کنندگان در سایه زیان تولیدکننده و عدم پاسخگویی وزارت جهاد؛

افزایش هزینه تولید تخم مرغ چه ربطی به مردم دارد؟

گزارش

رامتین موثق



t oseei r ani . i r
4

دسترنج
 شماره  1453 /       شنبه  8  مهر   1402  /     14  ربیع الاول   1445  /  30  سپتامبر   42023

اخبار کارگری

چهارم مهر ماه، نمایندگان مجلس 
تصویب کردند که از این پس سازمان امور 
مالیاتی کشور متولی دریافت حق بیمه 
باشد و سپس این حق بیمه ها را مستقیم 
به حساب صندوق های بیمه ای ازجمله 
تامین اجتماعی واریز کند. اما چرا سازمان 
امور مالیاتی در امر وصول حق بیمه  برای 
صندوق های بازنشستگی کشور دخیل 
شده، ورود سازمان مالیاتی به ماجرا چه 
عواقبی برای صندوق ها ازجمله تامین 
اجتماعی دارد و چقدر زیرساخت های 
لازم برای مداخلــه این چنینی فراهم 

است؟
»عباس اورنگ« کارشناس تامین 
اجتماعی در پاســخ به این سوالات به 
ایلنا می گوید: اساساً سازمان های امور 
مالیاتی فقط در یک ســری کشــورها 
مسئولیت و ماموریت دریافت حق بیمه 
را دارند، آن هم کشورهایی که دولت رفاه 
دارند و خدمات تامیــن اجتماعی یک 
خدمت عام و فراگیر به همه شهروندان و 
ساکنان آن سرزمین محسوب می شود. 
در آن کشــورها، همه آحاد جامعه، چه 
بیمه پرداز باشند و چه نباشند، یک سری 
خدمات تامین اجتماعی پایه را از دولت ها 
دریافت می کنند. این موضوع با موضوع 
صندوق های بیمه هــای اجتماعی از 

اساس متفاوت است.

اورنگ در ارتباط با تمایز میان بیمه 
پایه دولت های رفاه و خدمات ارائه شده 
توسط صندوق های بیمه های اجتماعی 
توضیح داد: صندوق هــای بیمه های 
اجتماعی متناسب با تعهداتی که بین 
خود و شــرکای اجتماعی خود تعریف 
می کنند، وصول منابع انجام می دهند. 
این صندوق ها، مالکان و ســهامداران 
خاص دارند و متعلق به دولت نیستند. 
صندوق تامین اجتماعــی در ایران از 
چنین ساختاری بهره مند است، مالکیت 
آن متعلق به دولت نیســت، سهامدار 
خاص دارد و از این ســهامداران وصول 
منابع می کند و براساس آن، ارائه خدمات 

می دهد.
وی با بیان اینکه »ساختار سازمان 
مالیاتی ما با ساختار مورد نیاز برای وصول 
حق بیمه متفاوت است«، می افزاید: این 
سازمان با چنین ســاختاری نمی تواند 
برای تامین اجتماعی وصول بیمه انجام 
دهد و در این میان، چالش های بســیار 
وجود دارد. برای نمونه، همه بیمه شدگان 
سازمان تامین اجتماعی، بیمه شدگانی 
نیستند که دارای کارفرمای خاص باشند. 
ما بیمه های مشاغل آزاد، بیمه های فردی 
و بیمه های گروه های خــاص را داریم. 
پرداخت حق بیمه ایــن گروه ها با روال 
پرداخت مالیات متفاوت است. ممیزان 
مالیاتی برای وصول مالیات، دفاتر مودیان 
مالیاتی را بررسی می کنند و براساس این 
دفاتر، میزان مالیات تعیین می شــود. 
ضمن اینکه این بررسی ماهانه نیست و 
براساس بازه زمانی مشخص مثلاً سالانه 
صورت می گیرد. آیا قرار است حق بیمه 

هم سالانه وصول شود؟

تناقض  بین  وصول  ماهانه  حق بیمه 
و   ساختار  سالانه   مالیاتی  در  کشور

به گفتــه اورنــگ، ســازمان های 
بیمه گر براساس وصول ماهانه حق بیمه 

بیمه شدگان، انجام تعهدات می دهند 
یعنی از یک ســو، حق بیمه ها را ماهانه 
می گیرند و از آن ســو، ارائــه خدمات 
)خدمات درمانی و مستمری( می دهند 
و لذا این ســاختار با وصول مالیات در 
بازه زمانی یک ســاله از زمین تا آسمان 

تفاوت دارد.
او با تاکید بر اینکــه این چاله زمانی 
میان وصول حق بیمه و وصول مالیات 
چطور قرار است پر شود؟ می گوید: مساله 
بعدی این است که بسیاری از کارگاه ها و 
صنوف در کشور هستند که دفاتر قانونی 
ندارند. سیستم مالیاتی به خاطر همین 
مساله، گزینه ای به نام مالیات علی الراس 
و خوداظهاری را تعریف کرده است. برای 
حق بیمه چه می خواهند بکنند؟ برای 
حق بیمه هم می خواهند خوداظهاری 

بگذارند؟

شیرازه   سازمان   امور   مالیاتی 
از هم گسیخته   خواهد   شد

اما عواقب این مصوبه مجلس چیست 
و مداخله ســازمان امــور مالیاتی چه 
مشــکلاتی به وجود خواهــد آورد؟ به 
اعتقاد این کارشناس تامین اجتماعی، 
این مصوبه مجلس، نه تنها صندوق های 
بیمه ای را دچار آســیب ها و خسارات 
جبران ناپذیــر می کند، بلکه شــیرازه 

سازمان امور مالیاتی هم از هم می پاشد.
او در توضیح بیشتر می گوید: سازمان 

امور مالیاتی با روند فعلی مالیات ستانی 
خود را تطبیق داده و حالا تغییر ساختار 
به نفع این سازمان نیست. سازمان دفاتر 
همه مودیان مالیاتی را بررســی دقیق 
نمی کند. در بسیاری از مشاغل براساس 
خوداظهاری مالیات را تعیین می کند 
و در مشاغل مشابه، خوداظهاری های 
افراد را مقایسه و بررســی می کند و در 
صورت قابــل قبول بــودن، بدون اخذ 
مدارک تایید می کند. وصول حق بیمه 
کارگاه ها، مکانیسم بسیار متفاوتی دارد. 
آیا دو تا سوپرمارکت در کنار هم، تعداد 
شاغلان یکسانی دارند و باید یکسان حق 

بیمه ماهانه بدهند؟
اورنگ اضافه می کند: دو درمانگاه، دو 
خبرگزاری یا دو کارگاه مانند هم چطور؟ 
آیا تعداد شــاغلان و دستمزدهای آنها 
یکسان است؟ آیا سازمان امور مالیاتی 
می تواند برای اینها براساس خوداظهاری 
یا مشــابهت، حق بیمه تعیین کند؟ در 
مورد حق بیمه، بایــد پرونده ها، مجزا و 
مورد به مورد بررسی شود و این با ساختار 

وصول مالیات بنگاه ها و شخصیت های 
حقوقی تفاوت ساختاری دارد. این تفاوت 
ساختاری، نیازمند تغییرات ساختاری در 
روند کار سازمان امور مالیاتی ست و اگر 
این تغییرات اعمال شود، شیرازه سازمان 
امور مالیاتی از هم می پاشد. اینجا باید 

پرسید واقعاً این کار چه ضرورتی دارد؟

دیر زمانی  نمی گذرد  که   به شکست  
خود   اعتراف  خواهند کرد

این کارشــناس رفاه با اشاره به عدم 
تناسب ساختار سازمان امور مالیاتی ایران 
با مکانیسم های صندوق های بیمه ای 
اجتماعی و روندهای وصول حق بیمه در 
آنها افزود: در کشورهایی که دولت رفاه 
دارند، مداخله سازمان امور مالیاتی برای 
ارائه یک بیمه پایه همگانی ست و ربطی 

به صندوق های بیمه اجتماعی ندارد.
اورنگ در توضیح بیشــتر می گوید: 
آنجا دولت بــا بخشــی از مالیاتی که 
می گیرد به همه شهروندان یا در سطحی 
فراتر به تمام ســاکنان یــک محدوده 

حکمرانی، بیمه پایه ارائه می دهد. اینکه 
فرد شاغل باشد یا نه، هیچ فرقی ندارد اما 
صندوق های بیمه ی اجتماعی مکانیسم 
متفاوتی دارنــد. این صندوق ها متعلق 
به بیمه شدگان هستند و براساس حق 
بیمه های دریافتی، خدماتــی فراتر از 
سطح پایه در زمینه مستمری، درمان 

و سایر خدمات رفاهی ارائه می دهند.
او در پایــان هشــدار می دهد: این 
مصوبه، ساختار سازمان مالیاتی کشور 
را متلاشــی می کند و در شرایطی که 
می خواهیم راه  درآمدزایی کشــور را از 
نفت به مالیات تغییر مسیر بدهیم، قطعاً 
با این مصوبه سیستم با مشکلات جدی 
مواجه خواهد شد. در نتیجه بعد از مدتی 
اعتراف خواهند کرد که این سیســتم 
شکست خورده است و به سیستم سابق 
برمی گردیم. در نهایت هزینه سنگین 
این تغییرات و نابودی و تخریب های آن، 
هم بر دوش سازمان مالیاتی و هم بر دوش 
بیمه شدگان و صندوق های بیمه ای آوار 

خواهد شد.

قانون گذاران تفاوت مدل دولت رفاه و سیستم بیمه ای را نمی دانند

تامین اجتماعی در خطر مداخله بیمه ای سازمان امور مالیاتی
دستور رئیسی برای تهیه سند کاهش فقر

فقرا به صورت اورژانسی
 خدمات بگیرند

رئیس جمهور با تاکید بر لزوم تهیه و تدوین »سند کاهش 
فقر« و پایش و رصد مستمر آن با همکاری کمیته امداد، رفع 
فقر مطلق را هدف اصلی این ســند خواند. به گزارش فارس، 
ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در دیدار اعضای هیأت امنای 
کمیته امداد، کاهش فاصله طبقاتی را یکی از اهداف مهم انقلاب 
دانست و بر لزوم تهیه و تدوین »سند کاهش فقر« و پایش و رصد 
مستمر آن با همکاری کمیته امداد تاکید کرد. وی با اشاره به 
افزایش قابل توجه رشد اقتصادی کشور در نیمه اول امسال ابراز 
امیدواری کرد که بهبود شرایط اقتصادی و مجموعه اقدامات 
و خدمات دولت با همکاری نهادهای حمایتی ازجمله کمیته 
امداد بتواند اقدام مهم و موثری در جهت تحقق این هدف رقم 
بزند. »ارائه خدمات اورژانسی به فقرا«، »شبکه سازی خیرین 
و مسجدمحوری«، »توزیع عادلانه امکانات«، »هشدار دادن 
نسبت به تصمیمات و قوانین فقرزا« و »افزایش کمی و کیفی 
اهدای جهیزیه به خانواده های نیازمند« ازجمله توصیه های 
رئیس جمهور به اعضای هیأت امنای کمیته امداد بود. رئیسی 
با مطلوب ارزیابی کردن اقدامات کمیته امداد در جهت افزایش 
نشاط اجتماعی به ویژه در میان محرومین، فقرا و مستمندان، 
عدم همراهی مردم در اغتشاشات پاییز سال گذشته به رغم 
برخی گلایه ها در مسائل اقتصادی و معیشتی را ناشی از صداقت 
در خدمت رسانی از سوی حاکمیت دانست و بر تقویت این نهاد 

حمایتی به عنوان یکی از اولویت های مهم دولت تأکید کرد.
    

نماینده کارگران شرکتی:
مانع اصلی تصویب طرح ساماندهی، 

مجمع تشخیص است
در هفته های گذشــته شــورای عالی نظارت مجمع 
تشخیص باز هم به طرح ساماندهی اســتخدام کارکنان 
دولت ایراد گرفته و ابهاماتی ازجمله »داشــتن بار مالی« را 
مطرح کرده آن هم در شرایطی که طرح ساماندهی با بیش از 
۸۰درصد نمایندگان مجلس تصویب شده بود و در انتظار تایید 
نهایی شورای نگهبان به سر می برد. به گزارش ایلنا، »رامین 
اناری« از فعالان پویش طرح ساماندهی )پویش شهید هادی( 
می گوید: در آخرین نشست های مجلس و حقوقدانان شورای 
نگهبان، اعضای حقوقدان شورای نگهبان با طرح موافقت 
کردند و در رایزنی هایی که داشتیم متوجه شدیم این نهاد با 
تصویب طرح ساماندهی موافق است و هیچ مخالفتی ندارد. به 
گفته وی، متاسفانه باز رایزنی رئیس سازمان امور استخدامی 
کشور موجب شده که مجمع تشخیص ابهام داشتن بار مالی 
طرح را دوباره مطرح کند. اناری تاکید می کند: در هفته های 
اخیر مطالبه گری بسیار صورت دادیم و نمایندگان مجلس با 
جدیت به دنبال تصویب و ابلاغ طرح هستند. اناری می گوید: 
در حال حاضر باید مجمع تشخیص به صورت کتبی نظر خود 
را به شورای نگهبان ارائه دهد و ابهامات مطروحه در نشست 
مشترک اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس و حقوقدانان 
شورای نگهبان برطرف شود. این فعال کارگری ابراز امیدواری 
کرد با اهتمام نمایندگان مجلس، قبل از پایان کار مجلس 
یازدهم طرح ســاماندهی تعیین تکلیف و توســط رئیس 
مجلس برای اجرا ابلاغ شــود. طبق این گزارش در روزهای 
گذشته »غضنفرآبادی« رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس نیز ضمن انتقاد از عملکرد سازمان امور استخدامی 
گفت: عملکرد مجمع تشخیص در قبال طرح ساماندهی و 
تصویب آن نگران کننده است و به نظر می رسد رایزنی های 
سازمان امور استخدامی منجر به مداخله این نهاد شده است. 
او تاکید کرد: باید عدالت مزدی برقرار شود و برای برقراری 
عدالت مزدی و رفع تبعیض، هیچ راهی جز حذف پیمانکاران 

و تصویب طرح ساماندهی استخدام وجود ندارد.
    

اعتراض کارگران فولاد خزر 
نسبت به بلاتکلیفی شغلی

کارگران کارخانه فولاد خزر واقع در شــهرک صنعتی 
رشت، صبح روز چهارشنبه )۵ شهریور ماه( در اعتراض به 
وضعیت بلاتکلیف کارخانه و مشخص شدن وضعیت شغلی 
خود تجمع کردند. به گزارش ایلنا، از ابتدای شــهریورماه 
ســال جاری تولید در این واحد تولیدی به بهانه مشکلات 
مالی متوقف شده و حدود ۴۰۰ کارگر این کارخانه وضعیت 
شغلی بلاتکلیفی دارند. به گفته این کارگران، دلیل برپایی 
این اعتراض، بی تفاوتی مدیران کارخانه و مسئولان استانی 
در قبال درخواست کارگران برای ادامه فعالیت کارخانه و 
پرداخت مطالبات مزدی کارگران است. آنها با بیان اینکه صرفا 
برای حضور و غیاب وارد محل کار خود می شویم، در ارتباط 
با مطالبات مزدی پرداخت نشده خود گفتند: یک ماه حقوق 
و یک ماه بیمه کارگران به همراه برخی مزایای حقوقی خود 
را از کارفرما طلبکاریم اما نگرانی ما کارگران امنیت شغلی و 
وضعیت بلاتکلیف کارخانه است. کارگران این واحد تولیدی 
در خاتمه تاکید کردند با روند تعطیلی کارخانه هیچ تضمین 

برای اشتغال دوباره آنها وجود ندارد.

سازمان های مالیاتی فقط در 
یک سری کشورها مسئولیت 

دریافت حق بیمه را دارند، 
آن هم کشورهایی که دولت 
رفاه دارند و خدمات تامین 
اجتماعی یک خدمت عام 

و فراگیر به همه شهروندان 
و ساکنان آن سرزمین 

محسوب می شود

مصوبه مجلس برای گرفتن 
حق بیمه توسط سازمان امور 
مالیاتی، نه تنها صندوق های 

بیمه ای را دچار آسیب ها 
و خسارات جبران ناپذیر 

می کند، بلکه شیرازه سازمان 
امور مالیاتی هم از هم می پاشد

رئیس ســازمان برنامــه و بودجه 
می گوید که کمیسیون تلفیق مجلس 
مصوباتی داده که کلیات آن مورد تائید 
ما نیست. البته ما مراتب نگرانی های 
خودمان را هم در صحن مجلس اعلام 

کردیم.
داوود منظــور در گفت وگو با ایلنا 

خاطرنشــان کرد: البته با توافقاتی که شده درحال حاضر 
اصلاحات و ویرایش لازم را با همکاری نمایندگان، هیات 

رئیسه و کمیسیون تلفیق انجام می دهیم.
وی درباره اینکه نمایندگان مجلس رســیدن به رشد 
۸درصدی در برنامه هفتم توسعه را سخت و حتی رویایی 
قلمداد کرده اند، گفت: رشد ۸درصدی که در لایحه برنامه 
هفتم پیش بینی کرده ایم جزو سیاست های کلی ابلاغی 
برنامه هفتم اســت، بنابراین لازم الاجراســت و باید تمام 
ظرفیت کشور را به کار بگیریم که رشد ۸درصد را محقق 

کنیم.
منظور بیان کرد: اما اینکه رشد ۸درصد قابل دستیابی 
است یا خیر، بستگی دارد که ظرفیت های نیروی انسانی، 

منابع طبیعی، سرمایه و ماشین آلات 
کشور و همچنین رشــد بهره وری را 
چگونه انجام دهیم و چه پیشرانی در 
اقتصاد داشته باشــیم. در ۳ ماه اول 
ســال جاری در فصل بهار براساس 
گزارش حســاب های ملی مرکز آمار 
ایران رشــدی که ما محقق کرده ایم، 
7.۸درصد بــوده بنابراین ما می توانیم به رشــد ۸درصد 
نزدیک شــویم. وی همچنین درباره احکام برنامه هفتم 
درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان و صندوق های 
بازنشســتگی گفت: در ارتباط با همسان ســازی بخش 
عمده ای از آنچه که تکلیف بود در دو ســال گذشــته به 
ویژه ســال ۹۹ و ۱۴۰۰ انجام گرفته اســت. اگر بنا باشد 
همسان ســازی مجددی انجام گیرد باید منتظر باشیم و 

ببینیم چه حکمی در برنامه هفتم تصویب خواهد شد.
منظور افزود: در مورد صندوق های بازنشستگی هم فرقی 
نمی کند. در واقع تعدیل مســتمری های بازنشستگان به 
خوبی انجام گرفته و اگر موارد جدیدی هم بنا شود که صورت 

گیرد، باید ببینیم مصوبات نهایی برنامه هفتم چه می شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

بخش عمده  همسان سازی حقوق بازنشستگان انجام شده است

خبر

مدیرعامــل ســازمان تأمیــن 
 اجتماعــی از تأدیــه ۲۵۰هــزار 
میلیــارد تومانی از بدهــی دولت به 
تأمین اجتماعی در دو سال اخیر خبر 
داد. به گزارش خبرگزاری مهر، هاشم 
موسوی گفت: با تأکید رئیس جمهور 
دولت انقلابی سیزدهم، همه اقشار 

فاقد بیمه درمان در این دولت تحت پوشش بیمه درمان 
قرار گرفته اند و نسبت پوشش بیمه درمان در کشور حدود 

۱۰۰درصد جمعیت کشور است.
وی با اشــاره به افزوده شــدن بیش از ۱۵هزار تخت 
بیمارستانی جدید به ظرفیت نظام سلامت کشور در دولت 
سیزدهم و یادآوری برخی دستاوردهای اقتصادی دولت، 
گفت: دســتاوردهای تأمین اجتماعی در این دولت نیز 
بسیار مهم و پررنگ بوده و تأدیه ۲۵۰هزار میلیارد تومان از 
بدهی دولت به تأمین اجتماعی در این دولت آن هم در قالب 
سهام شرکت های با وضعیت مطلوب، بی سابقه بوده است.

مدیرعامل تأمین اجتماعی افزود: در گذشته در سازمان 
شاهد آینده سوزی در قالب استقراض بی رویه از نظام بانکی 

برای پرداخت تعهدات سازمان بودیم 
اما با راهبردهای تحولی پیگیری شده 
در این دولت و بهبود شرایط منابع، در 
حال حاضر به آینده سازی و تضمین 
تعهدات آتی ســازمان می اندیشیم. 
در سال گذشــته ۱۰۶هزار میلیارد 
تومان بدهی انباشته سازمان به نظام 
بانکی که از دوره قبل بر زمین مانده و سازمان را به ابربدهکار 
نظام بانکی تبدیل کرده بود، تسویه شد که در تاریخ کشور 
و تأمین اجتماعی، این حجم از تسویه بدهی بانکی بی نظیر 

بوده است.
وی گفت: در ۲.۵ ســال گذشــته با جذب بالغ بر دو 
میلیون بیمه شــده جدید، منابع پایداری در حد ۴۹هزار 
میلیارد تومان به منابع سازمان افزوده شده که اگر اقدامات 
تحولی و حمایت دولت مردمــی و مجلس انقلابی نبود و 
این دستاوردها رقم نمی خورد و کماکان تعهدات ماهانه 
سازمان از مسیر اســتقراض از نظام بانکی تأمین می شد، 
 شــاهد تحمیل هزینه ای ۶7هــزار میلیــارد تومانی به 

سازمان بودیم.

خبر

موسوی خبر داد:

تأدیه ۲۵۰ همت از بدهی دولت به تأمین اجتماعی در دو سال گذشته

رئیس کمیســیون آموزش مجلس گفــت: تمام مصوبات 
کمیسیون آموزش در دولت سیزدهم در حال اجراست.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، علیرضا منادی سفیدان 
گفت: ما حدود ۸ قانون را به تصویب رسانده ایم؛ نظام رتبه بندی و 
قانون جهش تولید، اساسنامه سازمان فنی و حرفه ای، استخدام 
معلمین حق التدریسی و قانون رسیدگی به تخلفات در آزمون ها 

و ۶ قانون را نیز در صحن علنی مجلس در نوبت رسیدگی داریم.
وی درباره طرح رتبه بندی معلمان گفت: این اقدام بخشی از 
سند تحول بنیادین است و با همت فراوان بالاخره توانستیم این 
قانون را به تصویب رسانده و اجرا کنیم. یک میلیون معلم بین ۳ تا 
7 میلیون افزایش حقوق داشتند و با پیگیری ها که صورت گرفت 
این قانون که باعث افزایش کیفیت آموزش می شود به تصویب 
رسید. البته در اجرا اوایل به مشکلاتی برخوردیم ولی با افتخار 

می گوییم که این قانون به شکل کامل انجام شده است.
منادی ادامه داد: در این قانون دولت به خوبی پای کار آمد و 
بودجه آن را پرداخت کرد و تحولی در حقوق معلمان ایجاد شد. 
اکنون در نظام کارمندی کشور، معلمین بهترین حقوق را نسبت 
به ســایر کارمندان دولت می گیرند. البته جایگاه معلم آن قدر 

بالاست که باید اندازه رئیس جمهوری حقوق بگیرد.
وی ادامــه داد: رتبه بندی نواقصــی هم دارد و به شــکل 
۱۰۰درصدی درست نیســت. پیگیر هستیم مشکلات را حل 

کنیم ولی آینده بسیار خوبی را برای رتبه بندی می بینیم.
منادی درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان اظهار کرد: 
معلم بازنشسته حقوق بسیار پایینی دارد و باید حقوق درستی 
دریافت کند. از دولت خواهش می کنم برای همه بازنشستگان 
به خصوص معلمان بازنشسته شــرایط بهتری را رقم بزند. در 

حال پیگیری موضوع همسان سازی حقوق معلمان بازنشسته 
هسســتیم و به احتمال قوی مجلس و دولت به زودی افزایش 
حقوق بازنشســتگان را انجام می دهند و در یک ماه آینده فکر 

می کنم اتفاقات خوبی در این زمینه شاهد باشیم.
وی درباره برنامه هفتم گفت: برنامه هفتم تعداد قابل توجهی 
از موارد حوزه آمــوزش را به خود تخصیص داده اســت. یکی 
افزایش سهم آموزش از بودجه عمومی به ۱۵درصد است. برای 
مدارس ۳۵درصد فوق العاده خدمتگزاری و ۵۰درصد فوق العاده 

سرایداری را قرارداه ایم که امیدواریم در صحن هم تصویب شود.
وی ادامه داد: برای تامین معلم آزمونی گرفتیم که ۲۸هزار 
نفر را باید جذب می کردیم و ۱۸هزار نفر جذب شدند و ۱۱هزار 
نفر باقی مانده اند که درباره این عدم جذب، سازمان استخدامی 

کشور باید جوابگو باشد.
این نماینده مجلس گفت: ۱7هزار معلم کم داریم و در این امر 
سازمان استخدامی باید پاسخگو باشد. نگاه درستی از آموزش 
و پروش در این ســازمان وجود ندارد. از رئیس جمهوری تقاضا 
داریم کاری کنند تا معلمان خرید خدمت هم وارد سیستم شوند. 
اول مهر است و ما ۱7هزار معلم کم داریم و در این امر دو دستگاه 

کوتاهی کردند و باید پاسخگو باشند.
منــادی ادامه داد: از ســال ۹۰ تا به امــروز ۱۵۰هزار معلم 
نســبت به تعداد ۱۶ میلیون دانش آموز کم شده اند. امیدواریم 
رئیس جمهوری برای این رفتارهای ســازمان امور استخدامی 
کاری کنند. وی در انتها گفت: در ســازمان امور اســتخدامی 
برخوردهای غیرعلمی صورت می گیرد. ۱7هزار معلم کم داریم و 
این فاجعه است. امیدواریم یا رئیس این سازمان رویه خود را تغییر 

دهد یا دولت کاری در این امر انجام دهد.

رئیس کمیسیون آموزش مجلس:

معلم ها بین 3 تا  7 میلیون افزایش حقوق داشته اند

گزارش



t oseei r ani . i r
5 جهان  شماره  1453 /       شنبه  8  مهر   1402  /     14  ربیع الاول   1445  /  30  سپتامبر   2023

جهان نما

شبکه جئو تی وی پاکستان دیروز )جمعه( گزارش 
داد در نتیجه یک انفجار انتحاری در نزدیکی مسجدی 
در شهر ماســتونگ در استان بلوچســتان پاکستان، 
حداقل ۵۲ نفر کشــته و بیش از ۵۰ نفر زخمی شدند. 
به گزارش اســپوتنیک، یک بمب گذار انتحاری پشت 
این انفجار بوده اســت. منیر احمد، معاون بازرس کل 
پلیس به رویترز گفت: بمب گــذار خود را در نزدیکی 
خودروی معاون پلیس منفجر کرد. مقامات می گویند 
که این انفجار در یک مراسم مذهبی برای جشن تولد 
پیامبر اسلام )ص( رخ داده است. سرفراز بوگتی، وزیر 
کشور پاکستان این حمله را اقدامی بسیار شنیع خواند. 
اوایل ماه جاری میلادی هــم در یک انفجار در همین 
منطقه ماستونگ در بلوچستان پاکستان حداقل ۱۱ 
نفر مجروح شدند. بلوچستان پاکستان که با افغانستان 
و ایران هم مرز اســت بزرگترین اســتان این کشــور 
محسوب میشود و بارها صحنه خشونت های فرقه ای 

بوده است. پاکســتان از سال گذشــته که آتش بس 
 )TTP( بین دولت و گروه تحریک طالبان پاکســتان
که یک ســازمان تحت پوشــش گروه های تندروی 
مختلف است، شکسته شد، شــاهد افزایش حملات 
شبه نظامیان بوده اســت. در ماه ژوئیه هم بیش از ۴۰ 
نفر در بمبگذاری در استان خیبر پختونخوا در شمال 
 غربی پاکســتان در تجمع یک حزب سیاسی مذهبی 

کشته شدند.

انفجار  انتحاری در پاکستان با 102 کشته و زخمی
خبر

قانونگذاران جمهوری خــواه در مجلس نمایندگان 
آمریکا روز پنجشنبه اولین جلســه استماع در خصوص 
تحقیقات اســتیضاح جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا را 
برگزار کردند. رسانه های آمریکا گزارش داده اند در شرایطی 
که احتمال تعطیل شدن دولت فدرال ایالات متحده قوت 
گرفته قانونگذاران جمهوری  خواه در این جلســه وعده 
دادند به کاوش عمیق درباره ادعاهای مطرح درباره فساد 
خانواده جو بایدن خواهند پرداخت. جلسه مذکور برای 
تحقیقات استیضاح را »کمیته حسابرسی و نظارتی مجلس 
نمایندگان« آغاز کرد و در طی آن »جیمز کومر«، رئیس این 
کمیته مدعی شد تحقیقات انجام شده تاکنون از مجموعه 
فراوانی از شواهد پرده برداشته اند که نشان می دهند جو 
بایدن چگونه از سمت خود برای رساندن منفعت مالی به 
خانواده اش استفاده کرده است. کومر با اشاره به ادعاهایی 
که محور اکثر آنها را ارتباطات تجاری هانتر بایدن، پســر 
رئیس جمهور ایــالات متحده تشــکیل می دهد گفت: 

سال هاست که رئیس جمهور بایدن درباره مطلع بودنش از 
معاملات تجاری مفسدانه خانواده اش و مشارکت در آنها به 
مردم آمریکا دروغ گفته است. نمایندگان جمهوری خواه 
از زمان به دست آوردن کنترل نسبی بر مجلس نمایندگان 
آمریکا در ابتدای سال جاری میلادی خواستار تحقیقات 
درباره مراودات تجاری خانواده بایدن شده اند. این در حالی 
است که قانونگذاران جمهوری خواه این تحقیقات را کنشی 

با انگیزه های سیاسی خوانده و آن را رد کرده اند.

خبر

اولین جلسه تحقیقات استیضاح بایدن برگزار شد

وزارت دفاع چین اعلام کرد، نیروهای دریایی چین و 
عربستان سعودی ماه آینده یک رزمایش نظامی مشترک 
برگزار می کنند. به گزارش آناتولی، سخنگوی وزارت دفاع 
چین در کنفرانسی خبری گفت، این مانور نظامی تحت 
عنوان »شمشیر آبی ۲۰۲۳« در اکتبر سال جاری میلادی 
در شهر »ژانژیانگ« واقع در استان »گوانگ دونگ« برگزار 
خواهد شد. پیش تر چین و عربستان سعودی در سال ۲۰۱۹ 
میلادی مانورهای دریایی مشترکی برگزار کرده بودند. این 
سخنگو افزود: این مانور آموزشی مشترک بر عملیات های 
مقابله با تروریسم دریایی برون مرزی، تمرین تاکتیک های 
تک تیراندازی، قایقرانی، فرود بالگرد و عملیات مشترک 
نجات تمرکز دارد. وی در ادامه گفت: چین و عربستان قصد 

دارند تا همکاری های دوستانه و عملیاتی میان ارتش های ۲ 
کشور را عمیق تر کنند و سطح آموزش عملی برای نیروها را 
ارتقا بخشند. این رزمایش در حالی صورت می گیرد که پکن 

روابط خود با ریاض را گسترش داده است. 

مقام های نیجری از کشته شــدن ۱۲ سرباز و زخمی 
شدن ۷ تن دیگر در حمله افراد مسلح در جنوب غرب این 
کشور خبر دادند. به گزارش اسپوتنیک، نیروهای نیجری 
تروریست ها را مجبور به عقب نشــینی کردند و حدود 
۱۰۰ نفر از آنها را به هلاکت رساندند و موتورسیکلت ها 
و سلاح های آنها را منهدم کردند. نیجر یکی از فقیرترین 
کشورهای جهان است و سال ها درگیر جنگ های خشونت 
آمیز با گروه های تروریســتی مانند بوکوحرام، داعش و 
سازمان القاعده بوده است. همچنین نظامیان نیجر چهارم 
مردادماه جاری محمد بازوم رئیس جمهور این کشور را در 
داخل کاخ ریاست جمهوری در بازداشت قرار دادند و سپس 
او را از مقامش برکنار کردند. نظامیان نیجر در تلویزیون 

دولتی این کشور پس از برکناری بازوم از بسته شدن مرزها 
و برقراری منع آمد و شد خبر دادند. کودتاچیان نیجر دو ماه 
پیش ژنرال عبدالرحمن چیانی را به عنوان رئیس شورای 

انتقالی این کشور منصوب کردند.

کشته شدن 12  نظامی نیجر در حمله تروریست ها چین و عربستان رزمایش نظامی مشترک برگزار می کنند

»جمهوری قره باغ کوهستانی« 
منحل می شود

ریاست منطقه قره باغ اعلام کرد »جمهوری قره باغ 
کوهستانی« از اول ژانویه ۲۰۲۴ منحل می شود. »سامول 
شهرامانیان« ریاست جمهوری به رسمیت شناخته نشده 
قره باغ حکمی را برای پایان دادن به این جمهوری امضا 
کرد. به گزارش تاس، در حکم انحلال جمهوری قره باغ 
کوهستانی که نسخه ای از آن در خبرگزاری اسپوتنیک 
منتشر شده، آمده اســت: این تصمیم بر اساس اولویت 
تامین امنیت فیزیکــی و منافع مهــم و حیاتی مردم 
قره باغ و با در نظر گرفتن توافق حاصل شده با نمایندگان 
جمهوری آذربایجان با میانجی گری نیروهای حافظ صلح 
روسیه مبنی بر اینکه عبور آزادانه، داوطلبانه و بدون مانع 
ساکنین قره باغ از جمله نیروهای نظامی که سلاح های 
خود را زمین گذاشته اند تضمین شده، اتخاذ شده است. 
طبق این تصمیم تمامی نهادها و ســازمان های دولتی 
از اول ژانویه ســال ۲۰۲۴ میلادی منحل می شــوند و 
جمهوری قره باغ )آرتساخ( دیگر وجود ندارد. طبق اعلام 
شهرامانیان، این حکم پس از انتشار فورا اجرا می شود. 

قره باغ بعد از سقوط امپراطوری روسیه در سال ۱۹۱۷ 
مورد ادعای ارمنســتان و هم جمهوری آذربایجان قرار 
گرفت و در اوایل دهه ۱۹۹۰ طی یک جنگ از جمهوری 
آذربایجان جدا افتاد. جمهوری آذربایجان در سال ۲۰۲۰ 
و دومین جنگ با ارمنستان، بخشــی از اراضی قره باغ را 
باز پس گرفت و هفته گذشته نیز پس از حملات باکو به 
بخش های باقی مانده از قره باغ، ارمنی های حاضر در این 
منطقه به شروط جمهوری آرمنستان مبنی بر خلع سلاح 
این منطقه تن دادند. این در حالیست که هاکان فیدان، 
وزیر خارجه ترکیه دیروز )جمعه( گفت، روند ادغام مجدد 
جمعیت ارامنه ساکن قره باغ در جمهوری آذربایجان 
دشوار خواهد بود. ور در جریان ســخنرانی در منطقه 
موغله گفت که با این حال آنکارا امیدوار اســت که این 
روند الحاق جمعیت ارامنه ساکن منطقه قره باغ به خوبی 
صورت بگیرد. وی ادامه داد: روند الحاق مجدد جمعیت 
ارامنه ساکن قره باغ بر اساس هنجارهای قانون اساسی 

جمهوری آذربایجان آغاز شده است.
    

ترکیه مدعی شد:
سوءاستفاده سیستماتیک پ.ک.ک 

از کودکان 

خبرگزاری دولتی ترکیه نوشــته است: پ.ک.ک 
و یگان مدافع خلق با ربودن کودکان، از آنها به عنوان 
کودک سرباز استفاده می کنند که این نقض چندین 
مورد از کنوانسیون های بین المللی است. به گزارش 
آناتولی، این اقدام از سوی پ.ک.ک و یگان های مدافع 
خلق برخلاف قوانین بین المللی از جمله کنوانسیون 
سازمان ملل درباره حقوق کودکان است اما پ.ک.ک 
به اقدام خود در به کارگیری کــودکان در نبرد ادامه 
می دهد و حق زندگی را از این کودکان سلب می کند. 
اگرچه توافقنامه ای بین سازمان ملل متحد و فرهت 
عبدی شاهین، با نام مســتعار مظلوم عبدی، یکی از 
اعضای ارشــد پ.ک.ک، در ژوئن ۲۰۱۹ در ژنو برای 
آزادی کودک - سربازان این سازمان امضا شد، اما این 
اقدام جنایتکارانه با دور کردن کودکان از خانواده های 
آنها همچنان ادامه دارد. به گفته منابع امنیتی، میانگین 
سنی یک کودک در پ.ک.ک ۱۵ سال است و با توجه 
به کاهش تعداد داوطلبان در سال های اخیر، این گروه 
تلاش می کند تا این شکاف را با جذب کودکان پر کند. 
در حالیکه جوانان با روش های فریب، زور و آدم ربایی 
به خدمت گرفته می شــوند، این گــروه همچنین به 
کودکان و خانواده هایی که در عراق و سوریه با مشکلات 
اقتصادی مواجه هستند، وعده حقوق می دهد. به گفته 
منابع مطلع، پ.ک.ک کودکان را به زور و تحت عنوان 
تعهد مالیاتی با خود می برد و تلاش می کند تا اطمینان 
حاصل کند که حداقل یک نفر از هر خانواده با عنوان 
خدمات سربازی اجباری به این گروه ملحق می شود. 
شــاخه جوانان انقلابی این گروه که گفته می شود از 
سوریه اداره می شود، مشارکت کودکان را با بازداشت یا 
ربودن اجباری آنها تضمین می کند.  به نوشته آناتولی، 
پ.ک.ک به دختربچه ها تجاوز می کنند و بسیاری از 
آنها حین تلاش برای فرار از کمپ های این گروه یا به 

دلیل ابتلا به بیماری یا حتی خودکشی، مرده اند.

طی ماه های اخیر جنگ اوکراین 
به ســمت و ســوی جدیدی متمایل 
شده که نشــان از تغییر راهبردها در 
ســطوح مختلف نظامی- امنیتی و 
حتی سیاسی روسیه و مجموعه غرب 
اعم از اروپا و آمریکا دارد. به یاد داریم 
که بســیاری از تحلیلگــران در غرب 
منتظر اجرایی شدن ضدحمله اوکراین 
در فصل بهار و اوایل زمســتان بودند، 
چراکه از حیث جــوی در فصل بهار 
و اوایل تابســتان با تغیر دمــا و آب و 
هوای سرد اوکراین و مناطق مرزی با 
روسیه، تحرک نیروهای ارتش اوکراین 
راحت تر اجرایی میشد و از سوی دیگر 
میلیاردها دلار تسلیحات جدید وارد 
کی یف شده بود که می توانست روند 
جنــگ را به نفــع اوکراینی ها و غرب 
تغییر دهد. این امیدها شــاید خیلی 
بلندپروازانه بود؛ چراکه به زعم بسیاری 
از تحلیلگــران، غــرب در خصوص 
ضریب دادن به حملات علیه روسیه با 
محافظه کاری به اوکراین دستور میداد 
و در نهایت مشخص شد که غربی ها هم 
چندان نتوانستند به اینگونه حملات 
دل خوش کنند. این تحلیل البته در 
ســطح رســانه هایی مطرح می شود 
که عموماً ســاز و کار قدرت در نظام 
بین الملل را نادیــده می گیرند و فکر 
می کنند که جنگ از روز اول تا آخر باید 
به خونریزی و تبادل آتش منجر شود، 
اما واقعیت به گونه ای دیگر خود را نشان 
می دهد. در اواسط تابستان سال جاری 
میلادی بســیاری از مقامات روسیه 
اعلام کردند که »ضدحملات اوکراین« 
چندان هم تاثیری بر روند مجادلات 
میدانی نخواهد داشت و از سوی دیگر 
همین جماعت مشغول پروژه ای به نام 
»یوگنی پریگوژین« بودند که اخیراً 
گفته شد در سانحه هوایی جان خود 
را از دست داده است! او که دیگر در قید 
حیات نیســت، گروه واگنر را رهبری 
کرد تا بتواند خط مقدم جبهه درگیری 
علیه اوکراین را به نفع مسکو سر و شکل 
دهد اما در این بین ایــالات متحده و 
شرکای آن در اتحادیه اروپا هم مجدداً 
به این نتیجه رسیدند که اگر قرار باشد 
ضد حمله اوکراین با تمام توان اجرایی 
شود، ممکن اســت که روس ها دست 

به اقدامــات گســترده تری بزنند؛ به 
گونه ای دقیقاً در همان زمانی که این 
گمانه زنی های غرب مطرح میشــد، 
نیروهای واگنر تا مرز بلاروس- لهستان 
پیش رفتند و یک تهدید واقعی را برای 
ورشــو به وجود آوردند که در نهایت 

این عضو ناتو مجبور شد هزاران نفر از 
سربازان ارتش خود را در مرز بلاروس 
با لهســتان مســتقر کند. مقصود از 
مطرح کردن روند مذکور این است که 
مخاطبــان درک کنند جنگ در قرن 
بیست و یکم به هیچ وجه شباهتی با 
جنگ های جهانی اول و دوم و ســایر 
مخاصمات قبل از جنگ اوکراین ندارد؛ 
به صورتی که طرفین مدام برای اجرای 
اقدامات خود هزینه و فایده ها را در نظر 
می گیرند. روسیه و اوکراین )بخوانید 
آمریکا و اتحادیه اروپا( هم دقیقاً برای 
واکنش نشان دادن به یکدیگر همین 
روند را دنبال می کنند و مدام هزینه و 
فایده می کنند و به همین دلیل بود که 
واشنگتن در نیمه تابستان به صورت 
غیرمستقیم اعلام کرد که قرار نیست 
ضدحمله اوکراین موثر واقع شود، اما در 
این میان یک تاکتیک سیاسی- نظامی 

از سوی غرب پدیدار شده است.

ضربه   به   مسکو 
از  پیرامون   اوکراین

آنچه در مــورد تاکتیــک ایالات 
متحده و شــرکای آن باید مورد نظر 
قرار بگیرد این است که آنها می خواند از 

تسلیحات اهدایی به اوکراین بیشترین 
صرفه سیاسی- نظامی را ببرند تا اولاً 
از کشته شــدن بیش از حد سربازان 
دو طــرف، خصوصاً ارتــش اوکراین 
جلوگیــری کنند و اجــازه ندهند در 
داخل کی یف اعتراض علیه زلنسکی 
بالا بگیرد، و دیگر اینکه بتوانند نقاطی 
را مورد ضربه قرار دهند که برای مسکو 
ارزش استراتژیک و حیثیتی دارد. نکته 
دیگر این است که روســیه به خوبی 
می داند در اوکراین بــا ارتش کی یف 
نمی جنگد، بلکه در حال دست و پنجه 
نرم کردن با ناتو است و به همین دلیل 
شاهد مشــارکت و حمایت اتحادیه 
اروپــا از اوکراین در باب تســلیحاتی 
هســتیم. با این توضیح حــالا ناتو به 
رهبری ایالات متحده از حدود چهار 
ماه پیش تاکنون اقدام به افزایش تعداد 
پروازهای جاسوسی خود بر فراز شبه 
جزیره کریمه کرده است که این دقیقاً 
بر خلاف منافع و امنیت ملی روس ها 
تلقی می شود. در این رابطه خبرگزاری 
نووستی روســیه به نقل از داده هایی 
که به طور علنی در دسترس هستند، 
گــزارش داد اعضای ائتــلاف ناتو در 
ماه های اخیر تعداد پروازهای شناسایی 

خود بر فراز دریای سیاه در نزدیکی شبه 
جزیره کریمه را به میزان چشمگیری 
افزایش داده اند. این خبرگزاری روسیه 
به تحلیل داده های علنی وب ســایت 
فلایت رادار که اطلاعــات پروازها در 
سراسر جهان را ارائه می کند، با تمرکز بر 
پروازهایی که احتمالا با هدف تجسس 
از شــبه جزیره کریمه انجام شده اند، 
پرداخت. طبق این گــزارش، تعداد 
چنین پروازهایــی از فصل بهار به بعد 

سه برابر شده و از هفت پرواز در هفته به 
۲۱ پرواز افزایش یافته است. تعدادی از 
این پروازها منسوب به اعضای اروپایی 
ناتو هســتند اما به نوشته خبرگزاری 
تاس، مجری عمده پروازهای جاسوسی 
ناتو در منطقه دریای سیاه، آمریکا بوده 
اســت. همچنین بر اســاس گزارش 
این خبرگــزاری روس، هواپیماها و 
پهپادهای آمریکایی شــانزده پرواز 
از مجمــوع ۲۱ پروازی کــه در هفته 
گذشته بدین منظور انجام شد، را اجرا 
کردند. نکته مهم این است که گزارش 
مذکور بعد از آن منتشر شد که اخیرا 
بحث در روسیه بر ســر نقش ناتو در 
تسهیل حملات اوکراین به شبه جزیره 
کریمه تشدید شده است. به گونه ای که 
کی یف دو هفته پیش، یک تاسیسات 
کشتی سازی ارتش روسیه را در بندر 
سواســتوپل و همچنین مقر ناوگان 
دریای سیاه روسیه در همین منطقه 
را هدف حمله قرار داد. طبق گزارش ها 
موجود ایــن دو عملیــات  کی یف با 
اســتفاده از موشــک های دوربردی 
انجام شد که لندن برای کی یف ارسال 
کرده است. این در حالیست که دیروز 
)جمعه( وزارت دفاع روسیه در بیانیه 
ای اعلام کرد که پدافنــد هوایی این 
کشــور ۱۱ پهپاد اوکراینی را از اواخر 
پنجشنبه شب تا ســحرگاه جمعه بر 
فراز دو منطقه کورسک و کالوگا منهدم 
کرده که باید این اقــدام را به موازات 
همان تاکتیک نظامــی جدید غرب 
علیه مسکو دانست. فارغ از این ماجرا 
اتفاق دیگری هم در حال رخ دادن است 
که نشــان می دهد اگرچه ضدحمله 
اوکراین از ســوی غرب لغــو یا کم اثر 
جلوه داده شــد، اما دلیل تزریق این 
اخبار مصنوعی یک پروژه حساس تر 
و مهمتر بوده است. در این راستا چند 
روز قبل ویلیام لاپلانت، معاون تأمین 
و لجستیک وزارت دفاع آمریکا اعلام 
کرد که واشــنگتن در حال آغاز تولید 
مشترک تجهیزات نظامی با کشورهای 
خارجی از جمله اوکرایــن، اتحادیه 
اروپا و استرالیا است. او همچنین گفت 
که »در حــال راه انــدازی خط تولید 
مشترک تسلیحات با اوکراینی ها در 
کشورشان هســتیم«. مجموع این 
مولفه ها نشان می دهد که اوکراین آرام 
آرام به عضویت نانوشته ناتو در می آید 
و باید دید واکنش عملی مسکو به این 

موضوع چیست! 

چند روز قبل معاون تأمین و 
لجستیک وزارت دفاع آمریکا 
اعلام کرد که واشنگتن در حال 
آغاز تولید مشترک تجهیزات 
نظامی با کشورهای خارجی از 
جمله اوکراین، اتحادیه اروپا و 
استرالیا است. ویلیام لاپلانت، 

همچنین گفت که »در حال 
راه اندازی خط تولید مشترک 

تسلیحات با اوکراینی ها در 
کشورشان هستیم«. مجموع 
این مولفه ها نشان می دهد که 
اوکراین آرام آرام به عضویت 
نانوشته ناتو در می آید و باید 
دید واکنش عملی مسکو به 

این موضوع چیست؟!

آمریکا و اعضای ناتو تلاش 
می کنند از کشته شدن 
بیش از حد سربازان دو 

طرف، خصوصاً ارتش 
اوکراین جلوگیری کنند 
و اجازه ندهند در داخل 

کی یف اعتراض علیه 
زلنسکی بالا بگیرد، افزون 

بر این؛ نقاطی را مورد 
ضربه قرار دهند که برای 

مسکو ارزش استراتژیک و 
حیثیتی دارد

فرشاد گلزاری

همزمان با افزایش پروازهای جاسوسی بر فراز کریمه، مسکو از انهدام  10 پهپاد  خبر داد؛

ناتو و ایجاد هزینه مضاعف برای روسیه
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شهرنوشت

يكي از دلايل توسعه كشورها را، شفافيت در 
تصميم گيري و شفافيت در بخش هاي مختلف 
دولت و حاكميت و ... مي دانند. چنين مي شــود 
كه حتي اگر كشــوري مثل چين، تصميم هايي 
مي گيرد كــه برخلاف تفكــر دمكراتيك تلقي 
مي شود؛ اين كار را شفاف انجام مي دهد و تكليفش 
با خودش روشن است. شــفافيت، اعتماد ايجاد 
مي كند و اعتماد، چسب ميان مردم و دولت است؛ و 
همه اين ها در نهايت منجر به توسعه مي شود. اما در 
ايران، مدت های مديدی است كه اين شفافيت به 
حاشيه رفته است. البته ادعاي آن كه فراوان يافت 
مي شود، اما كمتر اثري از آن مي شود جستجو كرد. 
نهايت اين كه زخم اين عدم شفافيت، بر اعتماد 
عمومي مردم زده مي شــود و امري ضد توسعه 

خواهد بود. 

خلف   وعده   مجلس
ابتدايي ترين و البته شگفت انگيز ترين نوع اين 
عدم شفافيت ها را بايد در مجلس مشاهده كرد. 
مجلسي كه گفته مي شود با شعار شفافيت روي 
كار آمد و بيشترين انتقادي كه نمايندگان فعلي به 
دوره  قبلي داشتند، همين بحث ها بود. اما همين كه 
رأي ها جمع آوري شد، همين كه مجلس برقرار 
شد، ظاهرا فراموش كردند كه بايد به شعارهايي 
كه داده اند، توجه كنند. طوري كه به قول يكي از 
نمايندگان، »مجلس با وعده شفافيت روی كار آمد، 
اما غيرشفاف ترين تصميمات گرفته شد؛ مانند 
قانون حجاب.« به گفتــه غلامرضا نوري قزلجه، 
نماينده بستان آباد در مجلس، سه قانون مهم در 
سايه عدم شفافيت در مجلس حاضر وضع شده 
كه به نوعي هم مردم را درگير خودش كرده است. 

مسيري   جديد   براي   فرار   از   پاسخگويي
به گفته اين نماينده، اين ســه قانون عبارتند 
از: قانون عفاف و حجاب، قانــون صيانت و قانون 
جمعيت. همه اين ها به نوعي آحاد مردم را درگير 
خودشان مي كردند. مثلا شايد شما تصور كنيد كه 
قانون جمعيت چطور مي تواند مردم را درگير كند؟ 
يك نمونه اش مي شود بحث غربالگري. البته آمدند 
و گفتند كه اين حرف هايي كه مي گويند نيست و 
صرفا در مواردي خاص غربالگري صورت مي گيرد. 
نتيجه؟ گاه اتفاق مي افتاد كه پزشكان دولتي دقت 
كمي به خرج مي دادند و براي مردم توليد دردسر 
مي شد. اما به قول اين نماينده، هر سه ذيل اصل 
هشــتاد و پنج قرار گرفتند و به صورت محرمانه، 

دنبال و وضع شدند. 

مجلس   اگر   مردمي   است،   چرا   بترسد؟
در واقع هشتاد و پنجي شــدن اين موارد، به 

نوعي فرار از هزينه هــاي احتمالي و محتوم اين 
طرح ها بوده و هست. يعني مجلسي ها در ابتداي 
امر، مي دانستند كه حتما هزينه ها و نقدها و چه بسا 
اعتراضاتي هم عليه اين موارد اتفاق خواهد افتاد. 
پس بهتر كه چراغ خاموش حركت كنند و خود 
را از اين نقدها دور نگه دارند. اين اگر عدم شفافيت 
نيست، پس چيست؟ مجلس اگر مجلس مردم 
اســت و اگر دغدغه مردم را دارد، چرا بايد از نقد و 
نظر و اعتراض مردم بترسد؟ چرا اساسا بايد چيزي 
را طراحي و تصويب كند كه به نفع مردم نيست و 

باعث اعتراض شان مي شود؟

نامه   رئيسي   به   رهبري
به گفته اين نماينده مجلس، اين عدم شفافيت 
و عدم اراده براي وجود آن، در كشور وجود دارد. به 
اين دليل كه دولت رئيسي حتي نتوانست طرح 
شفافيت قواي سه گانه را هم كه نه به دار بود و نه 
به بار، تاب بياورد و سريع به رهبري نامه نوشت؛ آن 
هم در حالي كه دولت در چنين طرحي، درگيري 
كمتري داشــت. اما در همين مقدار و حجم هم 
دولتي ها، حاضر نيستند زير ذره بين شفافيت و 
نظارت بروند؛ حالا شما حساب كنيد كه حوزه هاي 
ديگر حاكميت بايد چقدر مايل به چنين شفافيتي 

باشند؟

رابطه   جن   و   بسم الله   در  حوزه   شفافيت
آش اين عــدم تمايل به شــفافيت به قدري 
شور شده كه فعالان سياســي و اجتماعي هم به 
آن واكنش های گاه و بيگاه نشــان می دهند. در 
جديدترين نمونه، عباس عبدي، فعال سياسي و 
رسانه اي، در شبكه ايكس نوشت:»برای هر عاقلی 

روشن بود كه نســبت طرفداران وضع موجود با 
شعار شــفافيت، مثل رابطه جن و بسم الله است، 
پس جز كاهش شــفافيت انتظار ديگری از آنان 
نبود و نيست.« اين در حالي است كه وضع موجود، 
به نوعي ناشي از عدم شفافيت و عدم پاسخگويي 
ايجادكنندگان آن است و طبيعي است در چنين 
سطحي و از چنين سطحي، نمي شود مشكلاتي 
كه زاييده همين سطح هست را بررسي و رفع كرد. 

پس چه انتظار ديگري بايد داشت؟

مورد   عجيب   قانون  عفاف  و  حجاب
شــايد عجيب ترين نوع مواجهــه مجلس و 
حتي دولت و ... با شــفافيت را بتــوان در همين 
قانون حجاب و عفاف مشــاهده كرد. در ابتداي 

امر طرفداران همين مجلس و ...، گفتند چرا طرح 
مقابله با بدحجابي و ... اينقدر در تعليق مانده است 
و وقتي طرح اوليه آماده شد، دوباره اعتراض كردند 
كه اين چه وضعي است؟ اين طرح هم رفت و آمد 
و رفت و آمد تا اين كه تبديل به همين قانون فعلي 
عفاف و حجاب شد؛ آن هم از مسيري كه معمول و 
مرسوم نبود. گفتند كه چند نفر نشسته اند دور هم 
و ايرادات وارده را رفع كرده اند و اين قانون، شــده 

همين چيزي كه مي بينيم. 

چه   كسي   راست    مي گويد؟
اما نكته عجيب تر درباره اين قانون، پاس كاري 
سران قوا بود. هر كســي مي خواست كه خود را از 
طرح ابتدايي قوه قضاييه مبرا كند؛ اما در نهايت 
گفته شــد كه هم رئيس مجلس و هم دولتي ها 
نســبت به همان طرح هاي اوليه عفاف و حجاب 
هم نظر داده و موافقــت كرده اند. حالا اين كه اين 
وسط چه كسي راست  مي گويد و چه كسي بيشتر 
اثرگذار بوده، مشخص نشد و اين هم از همان آثار 
عدم شفافيت بوده و هست. اگر كه مشكلي نبود، 
چرا صريح نظر و اثرگذاري شــان را اعلام نكردند 

و اگر مشكلي بود، چرا درست با آن مقابله نشد؟

بركناری   معاون   سياسي   وزارت  كشور؛ 
نمونه ای   ديگر   از   عدم   شفافيت

رفتارهاي مجلسي ها را، بايد در كناره گيري 
معاون سياسي وزارت كشــور هم مشاهده كرد؛ 
كه آخر نفهميديم چه كسي راست تر! مي گويد. 
دولتي ها گفتند كه مجلس قصد فشار آوردن به 
وزارت كشور را داشته تا در انتخابات آتي، بتوانند 
اثرگذاري بيشتري داشته باشند. حتي از سوي 

رســانه هاي دولتي، بحث لابي هاي ســنگين و 
تهديد مجلس توسط وزرا هم صريحا مطرح شد. اما 
مجلسي ها و رئيس مجلس و طرفداران شان، نظري 
ديگر داشتند. ايرنا نوشت كه:»معاون سابق سياسی 
وزير كشور طرح استيضاح وحيدی آن هم در ايام 
ثبت نام انتخابات و سالگرد اغتشاشات را »بدعتی 
عجيب و بهت آور در تاريخ سياسی كشور دانست 
و گفت: با وجود حادثه شــوم تروريستی شيراز 
پيغام رسيد كه استيضاح به دليل فشار نمايندگان 
توسط شــخص قاليباف ۲۳ مرداد اعلام وصول 
می شود و تنها راه، بركناری معاون سياسی است.«

عدم  شفافيت   در   مولدسازي
يكي از عجيب ترين موارد عدم شفافيت را، بايد 
در طرح مولدســازي دارايي هاي دولت دانست. 
طرحي كه با حضور سران قوا و يك هيأت هفت، 
هشت نفره قرار اســت ادامه پيدا كند و شگفت 
اين كه اين افــراد از هرگونه پيگرد قضايي تا چند 
سال هم معاف هســتند! كار به جايي رسيده كه 
حتي شخصيتي اصولگرا چون احمد توكلي، نامه 
سرگشاده مي نويســد و از حق الزحمه چند هزار 
ميلياردي براي هيأت مولدسازي مي گويد. او در 
نامه سوم خود كه به تازگي  منتشر شده، تمام عللي 
كه طراحان اين طرح بيان كرده اند را يكسره زير 

سئوال برده است.

اين   رشته   سر   دراز   دارد...
البته بحث عدم شفافيت، صرفا به اين موارد و 
اين بخش ها از حاكميت مربوط نيست و كشورمان 
در حوزه هاي مختلف با اين معضل مواجه است. 
بحث تخلف هاي خودروســازان و عدم برخورد 
درســت و كارآمد با آن ها، بحث دپوي بسياري 
از كالاها در گمرك ها و عدم شــفافيت در اين كه 
مشكل چيست، حوادث گاه و بيگاه اتفاق افتاده 
مثل انفجارهاي اخير گــرگان و خرم آباد و عدم 
اطلاع رســاني دقيق و به موقع كــه مانع ايجاد 
شــايعات شــود و ... از جمله اين موارد هستند. 
ماجراي مذاكرات پنهاني ايران و آمريكا هم كه هنوز 
كسي گردن نمي گيرد ولي نشانه هايي از آن وجود 
دارد، برگي ديگر از اين عدم شفافيت است؛ عدم 
شفافيتي كه گويي مردم را غريبه فرض مي كند و از 
واكنش مردم مي ترسد. ظاهرا برمي گرديم به همان 
حرف غلامرضا تاجگردون، نماينده  گچساران كه 
از مجلس اخراج شد؛ او كه گفته بود: »شايد شيشه 
من كثيف باشد، ولي دستمال شما هم براي تميز 

كردنش تميز نيست!«

مجلسي كه گفته مي شود با شعار 
شفافيت روي كار آمد و بيشترين 

انتقادي كه نمايندگان فعلي به 
دوره  قبلي داشتند، همين بحث  
شفافيت بود، حال به گفته يکی 
از  نمايندگان، غيرشفاف ترين 

تصميمات در آن گرفته شده است

بحث عدم شفافيت، صرفا به مجلس 
و قرار گرفتن قوانين عفاف و حجاب، 

صيانت و جمعيت ذيل اصل 85 
محدود نيست. بحث مولدسازی، 
تخلف هاي خودروسازان، دپوي 

بسياري از كالاها در گمرك ها و 
عدم شفافيت در اين  كه مشکل 
چيست، حوادث گاه و بيگاه مثل 

انفجارهاي اخير گرگان و خرم آباد و 
عدم اطلاع رساني دقيق و به موقع، 

ماجراي مذاكرات پنهاني ايران و 
آمريکا و ... برگ هايی ديگر از اين 

معضل در دولت هستند
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دو استاد دیگر دانشگاه هنر 
قربانیان جدید خالص سازی

مســعود عليا و فرشــته 
حسينی شــكيب؛ دو استاد 
دانشــگاه هنــر، به عنــوان 
قربانيان جديد خالص سازی، 
از مخالفت دانشگاه با قرارداد 
رســمی خود خبر دادند. به گــزارش ديده بان ايران؛ 
مسعود عليا استاد فلسفه هنر در صفحه اينستاگرام 
خود نامه ای را منتشــر كرده اســت كه بر مبنای آن 
مسئولان دانشگاه به وی اطلاع داده اند كه با »تمديد 
قرارداد پيمانی به رسمی آزمايشی« وی موافقت نشده 
است. بنابراين گزارش، با تجديد قرارداد فاطمه )فرشته( 
حسينی شكيب استاد انيميشن و عضو هيات علمی 
گروه تصوير متحرك دانشگاه هنر موافقت نشده است.

    
مدير حوزه علميه بهاری در استان همدان 

خبر داد؛
افتتاح باشگاه پینت بال در حوزه علمیه 
به منظور تخلیه هیجانات طلاب جوان 
مدير حوزه علميــه بهاری در اســتان همدان،  از 
افتتاح باشگاه پينت بال با نام »تكاور« در جهت تخليه 
هيجانات و انجام تفريح سالم  در شهرستان بهار استان 
همدان خبر داد. به گزارش ديده بان ايران، علی اصغر 
زارعی گفت: يكی از دغدغه هايی كه برای  طلاب جوان 
وجود دارد، نحوه گذراندن اوقات فراغت و نشاط افزايی 
آنها پس از تحصيل و خواندن دروس مدرسه ای در روز 
است. علی اصغر زارعی، با بيان اينكه يكی از دغدغه های 
ما نحوه گذراندن اوقات فراغت طلاب است، افزود: »يك 
باشگاه پينت بال درون حوزه در جهت تخليه هيجانات 

و انجام تفريح سالم طلاب جوان راه اندازی شده است.
    

اعلام مقررات پوششی دختران دانشگاه علامه 
برای سال جديد:

خالکوبی و کفش و چکمه 
با پاشنه بلند ممنوع

دانشگاه علامه طباطبائی 
با آغاز ســال تحصيلی جديد 
)۱۴۰۳-۱۴۰۲( مقــررات 
پوشــش دختران دانشجو را 
اعلام كرده كه از جمله »كشف 
حجاب«، »ارتباط با نامحــرم«، »هر نوع خال كوبی« 
و »كفش و چكمه با پاشنه و ساق بلند«  ممنوع است. 
در اطلاعيه دانشــگاه علامه طباطبايی همچنين از 
دانشجويان خواسته شــده كه در تمامی محيط های 
دانشگاه، برنامه ها، اردوها و بازديدهای علمی و فرهنگی 

اين مقررات تازه را رعايت كنند.
    

اعلام نتایج نهایی کنکور در هفته پیش رو
نتايج نهايی كنكــور ســال ۱۴۰۲، در هفته پيش رو 
بر سايت سازمان سنجش آموزش كشــور قرار می گيرد.  
به گزارش ايســنا، پس از اعلام نتايج نهايی كنكور ۱۴۰۲ 
دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی از نيمه مهر ماه می توانند 

نسبت به ثبت نام دانشجويان جديدالورود اقدام كنند.
    

اتوبوس های ۲5 متری 
در خیابان  های تهران

چنــد روزی اســت كه 
شهروندان تهرانی در جنوب 
و مركز شــهر با اتوبوس های 
بزرگ و ســفيد رنگی مواجه 
شده اند كه قرار است به زودی 
وارد ناوگان اتوبوسرانی پايتخت شــده و حتی برای 
كمك به ناوگان حمل و نقل نيز توسعه يابند. مديرعامل 
شركت واحد اتوبوسرانی شهر تهران در گفت وگويی 
با ايسنا، در مورد مشــخصات فنی متروباس ها گفت: 
اين اتوبوس ها ۲۵ متر هستند و ظرفيت نشسته آنها 
۱۸۵ است و بيش از ۲۵۰ نفر نيز می توانند به صورت 
ايستاده از اين اتوبوس ها استفاده كنند. مهدی عليزاده 
خاطرنشان كرد: اين اتوبوس ها به دليل نوع طراحی شان 
كه »راست در« هستند تنها می توانند در خط بی .آر .تی 

خاوران- آزادی استفاده شوند. 
    

وضعيت نامطلوب سامانه بارشی كشور 
 میزان پرشدگی  ۱۶ سد  مهم 

کمتر از 5۰  درصد است
ميزان پرشدگی ۱۶ سد مهم تامين كننده آب شرب 
و كشاورزی كشور از ابتدای سال آبی مهرماه ۱۴۰۱ تا 
پايان شهريور ۱۴۰۲ كمتر از ۵۰ درصد بوده كه نشان 
از مطلوب نبودن وضعيت بارشی و منابع كشور در آغاز 
سال آبی جديد است. به گزارش ايرنا، پيش بينی اخير 
موسسه تحقيقات آب وزارت نيرو نيز نشان از آن دارد كه 
هفته های ابتدايی سال آبی جديد )ابتدای مهر۱۴۰۲ تا 
پايان شهريور۱۴۰۳( بارندگی خوبی در انتظار منابع 
آبی كشورمان نيســت و احتمال پرآب شدن مخازن 

سد ها دور از انتظار به نظر می رسد.

از گوشه و کنار 

رئيس جمهور از روند اجرای طرح انتقال آب دريای عمان به 
اصفهان بازديد و دستور آغاز عمليات اجرايی فاز دوم اين پروژه 

مهم را صادر كرد.
به گزارش ايلنا، سيد ابراهيم رئيســی در سفر به اصفهان از 
روند اجرا و پيشــرفت مرحله نخســت طرح انتقال آب دريای 
عمان به اســتان اصفهان بازديد كرد. در مرحله نخست انتقال 
آب از دريای عمــان ۷۰ ميليون متر مكعــب و در مرحله دوم 
۴۰۰ ميليون مترمكعب آب به اصفهان انتقال داده می شــود.  
براساس اين گزارش، مرحله نخســت طرح از مهر پارسال آغاز 
شده و هم اكنون ۱۴ پيمانكار در ۲۴ جبهه كاری در اين فاصله 
۵۲۰ كيلومتری در حال فعاليت هستند و پيش بينی می شود 
تا پايان سال مرحله نخست اجرايی شود. هزينه اجرای مرحله 

نخست طرح ۲۵ و نيم هزار ميليارد تومان و مرحله دوم ۱۱۳ هزار 
ميليارد تومان اعلام شده است. رئيس جمهور در بازديد از مرحله 
اول انتقال آب از دريای عمــان به اصفهان گفت: دولت با تامين 
اعتبار به اجرای هر چه سريعتر طرح انتقال آب از دريای عمان 

به اصفهان كمك می كند. رئيسی پس از بازديد از مرحله نخست 
انتقال آب از دريای عمان به اصفهان و دستور آغاز اجرای مرحله 
دوم اين طرح با قدردانی از زحمات شــبانه روزی تمامی عوامل 
اين طرح با بيان اينكه با رسيدن آب به استان اصفهان شيرينی 

كار چشيده می شود گفت: با توجه 
به گزارش های اســتاندار اصفهان و 
مدير طرح، اجــرای طرحی كه قرار 
بود سه ساله به سرانجام برسد، به يك 
سوم كاهش پيدا كرده و در مدت يك 

سال به ثمر می رسد.
وی افزود: كار شبانه روزی در ۲۸ 
جبهه كاری انجام شده و وظيفه ما 
تامين اعتبار است كه با قوت اين اقدام 
انجام می شود. رئيسی كه به استان 
اصفهان سفر كرده است،  همچنين 
در مراسم بهره برداری رسمی از فاز 

نخســت نيروگاه برق خودتامين ۹۱۴ مگاواتی مجتمع فولاد 
مباركه به ظرفيت ۳۰۷ مگاوات، ضمــن قدردانی از زحمات و 
تلاش های همه دست اندركاران اين مجتمع صنعتی و توليدی 

گفت: رشد توليد از ضرورت های جدی امروز كشور است.

با حضور رئيس جمهور؛

فاز دوم انتقال آب دریای عمان به اصفهان اجرایی شد

گزارش

به رغم شعارهای اوليه، مجلس الگوی »عدم شفافيت« شده و دولت هم از رهگذر آن به اعتماد عمومی زخم می زند

پشت شیشه های مات »شفافیت«

شرکت پالایش گاز پارسیان در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای همزمان 
با ارزیابی کیفی )یکپارچه( خرید قطعات یدکی زیمنس به شماره 2002092416000036 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اسناد مناقصه ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها، از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 

شد.تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ 1402/07/08 می باشد .
 آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 30 :18  روز شنبه    

تاریخ 1402/07/15
 آخرین مهلت ارسال پیشنهادها: ساعت 30 : 18 روز شنبه    تاریخ 1402/07/29
بازگشایی و ارسال اسناد ارزیابی کیفی به کمیته فنی بازرگانی:   ساعت 00 

:19  روز شنبه    تاریخ 1402/07/29

زمان بازگشایی پاکت الف و ب : ساعت 00 :10  روز چهار شنبه تاریخ 1402/08/17 
زمان بازگشایی پاکت ج : ساعت 00 :10 روز چهارشنبه        تاریخ 1402/09/22

برآورد مناقصه:50,640,000,000 ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 2,532,000,000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارایه پاکت های الف:

 به آدرس: استان فارس– شهرستان مهر– شركت پالایش گاز پارسیان - کد پستي:  
 7449184831

شماره تماس: 36 الي 071-52724134
نوبت اول: 1402/07/05  
نوبت دوم: 1402/07/08

آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی
 همزمان با  ارزیابی کیفی )یکپارچه( مناقصه گران

روابط عمومی شرکت دولتی پالایش کاز پارسیان

 شناسه آگهی: 1572481

نوبت دوم

 شرکت ملی گاز ایران
 شرکت دولتی پالايش گاز پارسيان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سندرسمی

 ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  آگهی موضوع 

ماده ۳ قانون ساختمانهای فاقد سند رسمی
شاسه آگهی: 1575299

برابر رای شماره 140260331011002019 مورخ 1402/06/29 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جعفر 
خلفی بشناسنامه شماره 446 صادره از هشترود فرزند سعداله در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 1977/23 متر مربع مفروز از پلاک شماره 
42276 فرعی از 170 اصلی مفروز از پلاک 544 فرعی از اصلی مذکور باستثناء بهای 
ثمن عرصه و اعیان واقع در البرز و با خریداری از آقای یونس ترابی که خود مالک 
اولیه میباشد ضمنا مطابق نامه شماره 1300/29 مورخ 1402/05/15 مدیریت شرکت 
توزیع برق مهرشهر تمامی ملک مورد تقاضا در حریم برق فشار قوی )میباشد تایید 
مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/24

اداره کل ثبت اسناد و املاک

شرکت پالایش گاز پارسیان در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای همزمان 
با ارزیابی کیفی )یکپارچه( خرید قطعات یدکی زیمنس به شماره 2002092416000036 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اسناد مناقصه ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها، از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 

شد.تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ 1402/07/08 می باشد .
 آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 30 :18  روز شنبه    

تاریخ 1402/07/15
 آخرین مهلت ارسال پیشنهادها: ساعت 30 : 18 روز شنبه    تاریخ 1402/07/29
بازگشایی و ارسال اسناد ارزیابی کیفی به کمیته فنی بازرگانی:   ساعت 00 

:19  روز شنبه    تاریخ 1402/07/29

زمان بازگشایی پاکت الف و ب : ساعت 00 :10  روز چهار شنبه تاریخ 1402/08/17 
زمان بازگشایی پاکت ج : ساعت 00 :10 روز چهارشنبه        تاریخ 1402/09/22

برآورد مناقصه:50,640,000,000 ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 2,532,000,000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارایه پاکت های الف:

 به آدرس: استان فارس– شهرستان مهر– شركت پالایش گاز پارسیان - کد پستي:  
 7449184831

شماره تماس: 36 الي 071-52724134
نوبت اول: 1402/07/05  
نوبت دوم: 1402/07/08

آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی
 همزمان با  ارزیابی کیفی )یکپارچه( مناقصه گران

روابط عمومی شرکت دولتی پالایش کاز پارسیان

 شناسه آگهی: 1572481

نوبت دوم

 شرکت ملی گاز ایران
 شرکت دولتی پالايش گاز پارسيان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سندرسمی

 ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  آگهی موضوع 

ماده ۳ قانون ساختمانهای فاقد سند رسمی
شاسه آگهی: 1575299

برابر رای شماره 140260331011002019 مورخ 1402/06/29 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جعفر 
خلفی بشناسنامه شماره 446 صادره از هشترود فرزند سعداله در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 1977/23 متر مربع مفروز از پلاک شماره 
42276 فرعی از 170 اصلی مفروز از پلاک 544 فرعی از اصلی مذکور باستثناء بهای 
ثمن عرصه و اعیان واقع در البرز و با خریداری از آقای یونس ترابی که خود مالک 
اولیه میباشد ضمنا مطابق نامه شماره 1300/29 مورخ 1402/05/15 مدیریت شرکت 
توزیع برق مهرشهر تمامی ملک مورد تقاضا در حریم برق فشار قوی )میباشد تایید 
مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/08
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/24

اداره کل ثبت اسناد و املاک

ابراهيم فاطمي
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  اصفهان-مریم مومنی، خبرنگار 
توســعه ایرانی: پوســتر و فراخوان 
بیست وپنجمین جشنواره بین المللی 
قصه گویی کانون پــرورش فکری با 
حضور فعالان عرصه کودک و نوجوان 
و قصه گویی، نویســندگان و مدیران 
ارشد کانون پرورش فکری کودکان 

و نوجوانان و اصحاب رسانه به صورت 
رسمی رونمایی شد.

 در ایــن مراســم که بــا اجرای 
قصه گویی و پخش سرود قصه گویی 
همراه بود، فرهاد فلاح معاون فرهنگی 
کانون پــرورش فکری کــودکان و 
نوجوانان و رئیس بیســت وپنجمین 

جشــنواره بین المللــی قصه گویی 
ضمن تشــریح ابعــاد و جزئیات این 
جشــنواره به موضوع های فراخوان 
اشــاره کــرد و گفــت: قصه هــای 
قرآنــی، دینی و مذهبــی، قصه های 
کســب وکار و کارآفرینی، قصه های 
نامــداران و اســطوره ها و قصه های 

آزاد از موضوع های جشنواره هستند 
و علاقه منــدان می توانند با ارســال 
آثار خود در این موضوعــات در این 

جشنواره ثبت نام کنند.
فــلاح قصه هــای کســب وکار و 
همین طور نامــداران را از مزیت های 
جدی این دوره از جشــنواره دانست 

و تصریح کرد: قصه گویان در این دوره 
می توانند با استفاده از ظرفیت قصه به 
روایت زندگی کارآفرینان و یا معرفی 
مشــاغل، صنایع و محصولات ایرانی 
بپردازند و این موضوع شروعی برای 
شــکل گیری اقتصاد قصه گویی نیز 

خواهد بود.
معاون فرهنگی کانــون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانان ضمن 
تبیین بخــش نامداران جشــنواره 
خاطرنشان کرد: شــرکت کنندگان 
در جشنواره می توانند ضمن انتخاب 
یکی از اســطوره ها و شخصیت های 
نامدار از فردوسی تا سردار سلیمانی به 
بیان قصه ای در این موضوع بپردازند 
که این کار در ارائه الگوهای مناسب به 
کودکان و نوجوانان بسیار ثمربخش 

خواهد بود.
وی با تشریح سیاســت ها و شعار 
این جشــنواره بر طراحی رویکردها 
و اقدام های نوین بــرای دوره جدید 
جشــنواره قصه گویی تأکیــد کرد و 
افزود: شعار این دوره از جشنواره »با 
قصه لبخند بســازیم« است و این به 
معنای ورود طنز در حوزه قصه گویی 
نیســت؛ بلکــه شــرکت کنندگان 
باید بتوانند با حکمت هــا، ظرائف و 
همین طور زوایای جدیــدی که در 

قصه هایشان ارائه می کنند، لبخندی 
را بر لب مخاطبــان کودک و نوجوان 
بنشانند. رئیس بیســت و پنجمین 
جشــنواره بین المللــی قصه گویی 
عمومی سازی و مردمی ســازی را از 
جمله سیاست های جدی جشنواره 
برای دوره کنونی دانست و بیان کرد: 
در این دوره قصه ها باید با نگاه و زاویه 
دید جدید باشــند و در کنار آن باید 
امیدآفرین، ایمان افــزا و الهام آفرین 
باشــند و در کنار همه این ها نباید از 

بهره مندی لبخند نیز غافل شد.

با رونمایی از پوستر و فراخوان جشنواره؛

 بیست وپنجمین جشنواره بین المللی قصه گویی کانون آغاز شد

پوستر و فراخوان 
بیست وپنجمین جشنواره 

بین المللی قصه گویی 
کانون پرورش فکری با 

حضور فعالان عرصه کودک 
و نوجوان و قصه گویی، 
نویسندگان و مدیران 

ارشد کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان و 

اصحاب رسانه به صورت 
رسمی رونمایی شد.

گرگان-آذری،خبرنگارتوســعه ایرانــی : مدیرعامل 
شرکت گاز گلستان از پوشش بیمه حوادث برای مشترکین 

خانگی و تجاری گازطبیعی خبر داد.
علی طالبی گفت: بر اســاس قــرارداد جدید منعقده 
با شــرکت بیمه ســرمد و در ادامه طرح بیمه مشترکین 
گازطبیعی، تمامی مشترکین خانگی- تجاری در کشور، 
در برابر حوادث ناشی از گاز تا پایان سال ۱۴۰۲ بیمه شدند.

طالبی گفت: با توجه به مندرجات قرارداد منعقده، حق 
بیمه مشترکین به ازای هر واحد مسکونی شهری، ماهیانه 
۳۰۰۰ ریال و هر واحد مسکونی روستایی ماهیانه ۱۵۰۰ 
ریال بر مبنای قانون بودجه عنوان شــده که این مبلغ در 

قبوض گاز مشترکین محاسبه می شود.
وی همچنین در خصوص بیمه مشــترکین تجاری گفت: در همین ارتباط، برای هر واحد مشترک تجاری شهری نیز 

ماهیانه ۲۰ هزار ریال و هر واحد مشترک تجاری روستایی هم، ماهیانه ۱۰ هزار ریال محاسبه می شود.
طالبی در ادامه با تشــریح روند پرداخت غرامت، افزود: پرداخت غرامت به مشترکین خانگی و تجاری اعم از شهری و 
روستایی، برای هر نفر در هر حادثه بابت فوت یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال و همچنین بابت نقص عضو و از کارافتادگی 

دائم و جبران هزینه های پزشکی حداکثر تا مبلغ ۴ میلیارد ریال است.
مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان گفت: پس از اعلام حادثه و بررسی و ارزیابی کارشناسان، شرکت بیمه سرمد به 
عنوان بیمه گر، اقدام به پرداخت هزینه های مربوطه می کند که مبلغ غرامت در خسارت های فوتی، در وجه وراث قانونی 

متوفی و در خسارت های پزشکی و نقص عضو، در وجه مصدوم و یا سرپرست قانونی پرداخت خواهد شد.
وی افزود: کلیه مشترکین خانگی تجاری گاز طبیعی حادثه دیده ناشی از نشت گاز در استان، بلافاصله پس از حادثه جهت 
معرفی به بیمه طرف قرارداد به اداره گاز شهر محل خود و سپس به همراه مدارک اعلامی به شعبه های منتخب در استان به 
منظور تشکیل پرونده مراجعه کنند، لازم به ذکر است کلیه حادثه دیدگان از ابتدای سال جاری تاکنون نیز سریعاً ضمن اخذ 

معرفی نامه از اداره گاز محل سکونت خود، جهت تشکیل پرونده به بیمه سرمد مراجعه کنند.
طالبی از هموطنان درخواست کرد تا با صرفه جویی و مدیریت در مصرف گاز طبیعی و رعایت همه جانبه مباحث ایمنی، 

ضمن صیانت از این ثروت عظیم خدادادی، از جان و مال خود نیز مراقبت کنند.

ساوجبلاغ-واشــقانی، خبرنگار توسعه ایرانی:جلسه 
کمیته فنی و ترافیک شــهرداری هشــتگرد به ریاست 
مهندس جواد فلاحتکار عضو شــورای اسلامی شهر در 

سالن جلسات شهرداری تشکیل شد.
فلاحتکار با اشــاره به اقدامات خوب مدیریت شهری 
در اصلاح هندســی معابر و رفع ترافیک بلوار امام )ره( از 
رویکرد جدید کمیســیون حمل و نقل و ترافیک در رفع 

اساسی مشکلات سخن گفت .
وی بیان کرد : همزمان با انجام تشریفات قانونی برای 
عقد قرارداد با مشــاورین ذیصلاح در راستای تهیه طرح 
تفصیلی مطالعات ترافیکی شــهر ، کارشناســان حوزه 

ترافیک نسبت به بررسی نقاط حادثه خیز و ارایه راهکارهای کارشناسی برای رفع مشکل تکاپو می نمایند .
وی افزود : ایجاد مســیرهای کمربندی ، یک طرفه ســازی معابر ، جانمایی و جابجایی ایســتگاههای تاکســی ، 
محدودیتهای ترافیکی ، استفاده از دوربینهای کنترلی و تعامل با راهنمایی و رانندگی برای حضور بیشتر مامورین در 
معابر اصلی در ساعات پیک ترافیک از جمله اقداماتی اســت که بصورت جدی و هدفمند در دستور کار قرار داشته و تا 

حدودی موثر بوده است .
رییس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورا ، یکی از نقاط حادثه خیز و بحرانی را مبدأ ورودی شهر و میدان صنعت 
دانست که مکرراً شــاهد تصادف خودروها در حاشــیه این میدان بوده ایم لذا راهکارهای مطرح شده در کمیته فنی و 

ترافیک بررسی و بهترین راهکار برای اجرا به شهرداری اعلام خواهد شد .
فلاحتکار گفت : یکی از راهکارهای ارایه شده احداث پل روگذر در این مقطع است که با توجه به هزینه بالا ، اجرای 

طرح منوط به بررسی بیشتر و تخصیص بودجه لازم دارد .
فلاحتکار با اشاره به اقدامات خوب مدیریت شهری در اصلاح هندسی معابر و رفع ترافیک بلوار امام )ره( از رویکرد 

جدید کمیسیون حمل و نقل و ترافیک در رفع اساسی مشکلات سخن گفت .
وی اظهار امیدواری کرد که با توجه به رویه حاکم در مدیریت شــهری مبنی بر انجام پروژه های بزرگ ، با همکاری 
و همراهی اعضای محترم شورا و تلاش شهردار و کارکنان شــهرداری زمینه برای احداث اولین پل رو گذر در این شهر 

فراهم گردد .

 پوشش بیمه حوادث 
برای مشترکین خانگی و تجاری گازطبیعی گلستان

 پایه ریزی برای احداث 
اولین پل روگذر در شهر هشتگرد

اراک-غلامی،خبرنگارتوســعه ایرانی :ســخنگوی 
شورای اسلامی کلان شــهر اراک از افزایش بودجه شهر 

اراک به ۴ هزارو 6۰۰ میلیارد تومان خبر داد.
عباس خسروانی اظهار کرد: با مصوبه اعضای شورای 
شهر متمم و اصلاحیه بودجه ۱۴۰۲ شهر اراک به تصویب 

رسید.
وی تصریح کرد: در این مصوبه بودجه شــهر به عدد 
۴ هزار و 6۰۰ میلیارد تومان افزایش یافت که نســبت به 

بودجه ابتدای سال ۴۳.7 درصد رشد داشته است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر اراک بیان کرد: از این 
مبلغ ســهم بودجه جاری به ۲۴.۳ درصد کاهش و سهم 

بودجه عمرانی به 7۴.7 درصد افزایش یافت.
خسروانی همچنین از تعیین وضعیت شهردار اراک در 
هفته جاری خبر داد و بیان کرد: هفته جاری در خصوص 
شهردار اراک تصمیم گرفته خواهد شد، اما باید گفت این 
تصور که عده ای مطرح می کنند شهر بدون شهردار است، 
تلقی غلطی اســت چرا که شــهرداری سرپرست دارد و 

سرپرست هم با برخورداری کامل از تمام اختیارات مالی، و 
اداری یک شهردار، در حال مدیریت شهر است.

وی گفت:تا به امــروز هیچ کار بر زمیــن مانده ای در 
شهرداری مشاهده نشده و شــهردار به تمام وظایف خود 

عمل کرده و هیچ کم کاری در شهر نداشته است.
سخنگوی شورای اسلامی کلان شهر اراک تاکید کرد: 
دیدگاه شورا در انتخاب شهردار این است که گزینه انتخابی 
باید حائز اکثریت آرا باشد و با رای قاطع تمام اعضا مدیریت 

شهر را بر عهده بگیرد.

قزوین-مصطفی مرادی،خبرنگارتوســعه ایرانی : 
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین گفت: 6 میلیارد 
و 7۴۸ میلیــون و ۸۱7 هزار کیلووات ســاعت انرژی 
الکتریکی خالص در نیمه نخست سال جاری تولید شده 
که این میزان نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۱.7 

درصد افزایش داشته است.
ابوالفضل موتاب ها افزود: این میــزان تولید انرژی 
خالــص در واحدهای بخــاری و ســیکل ترکیبی این 
نیروگاه تولید و به شبکه سراســری انتقال برق تحویل 

شده است.
وی اضافه کرد: ســه میلیــارد و 77 میلیون و ۹6۰ 
هزار کیلووات ســاعت انرژی از مجموع برق تولیدی در 
واحدهای ۹ گانه نیروگاه سیکل ترکیبی و سه میلیارد 
و 67۰ میلیون و ۸۵7 هزار کیلووات ســاعت انرژی در 
چهار واحد ۲۵۰ مگاواتی نیروگاه بخار تولید شده است.

موتاب ها بیان کرد: نیروگاه شــهید رجایی متشکل 
از سیزده واحد بخاری و سیکل ترکیبی است که سالانه 

بیش از ۱۲ میلیارد کیلووات ساعت انرژی برق را تولید 
می کند و توانسته نقش مهمی در پایداری انرژی کشور 

برعهده بگیرد.
به گفته این مسوول، خوشبختانه با حضور نیروهای 
جوان و مســتعد و به همراه متخصصان بــا تجربه در 
نیروگاه توانســتیم بخش اعظمی از نیازهای خود را در 

داخل استان و استان های همجوار تامین کنیم.
نیروگاه برق شــهید رجایی ۳.۵ درصد از انرژی کل 

کشور را تامین می کند.

سخنگوی شورای شهر اراک: 
بودجه شهر اراک به 4 هزارو 600 میلیارد تومان افزایش یافت

در نیمه نخست سال جاری صورت گرفت؛
افزایش ۱.۷ درصدی تولید انرژی در نیروگاه شهید رجایی 

خبرخبر

 مشوق های استاندار فارس 
برای خانواده هایی که صاحب 

فرزند سوم شدند

شــیراز - توانایی،خبرنگارتوســعه ایرانی : 
محمدهــادی ایمانیه با تأکید بر اطلاع رســانی 
مشــوق های قانون فرزندآوری گفت: به افرادی 
که پس از آبان ۱۴۰۰ صاحب فرزند سوم به بعد 

شده اند، یک قطعه زمین اهدا خواهد شد.
محمدهادی ایمانیه ، در چهارمین جلسه ستاد 
استانی خانواده و جمعیت این استان بر ضرورت 
اطلاع رسانی از مشوق های موجود در قانون برای 
فرزندآوری تأکید کرد و گفت: به افرادی که پس 
از آبان ۱۴۰۰ صاحب فرزند سوم به بعد شده اند، 

یک قطعه زمین اهدا خواهد شد.
وی با بیــان اینکه در زمینه اطلاع رســانی از 
ظرفیت های شــهرداری، رســانه های جمعی 
مکتوب و فضای مجازی اســتفاده شود، افزود:  
اطلاع رسانی در این زمینه باید در دو حوزه انجام 
شود؛ یک حوزه مرتبط با خانواده هایی است که 
صاحب فرزند شــده اند و حوزه دیگر نیز، اعلام 
مشوق ها برای ترغیب خانواده ها به فرزندآوری 

است.
استاندار فارس با تأکید بر اینکه باید از بهترین 
عملکردهای کشــوری در اجرای قانون جوانی 
جمعیت الگوبرداری شود، تصریح کرد: مهم ترین 
مسئله در حوزه ازدواج و فرزندآوری، بحث تأمین 
مسکن است لذا باید همه دستگاه ها و نهادها، طبق 
قانون، به تحقق این مُهِم توجه ویژه داشته باشند 
و نقش خود را در زمینه فرزندآوری و ارتقای رتبه 

استان در این حوزه ایفا کنند.
وی با اشاره به تبصره ۹ بند )ح( قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ تصریح کرد: ســازمان مدیریت 
و برنامه ریزی اســتان بــا همــکاری دارایی و 
ذیحســاب ها یک درصد اعتبارات مربوط به این 
بند را که در راستای حمایت از حقوق زنان است، 
در دستگاه ها ذخیره کند تا طبق دستورالعمل آن 

ازجمله فرزندآوری هزینه شود.

در 5 ماه نخست سال جاری؛ 
مصرف گازطبیعی نیروگاه 

 سیکل ترکیبی سنندج 
با ۸ درصد افزایش یافت

سنندج -گلاله فرهادی،خبرنگارتوسعه ایرانی 
:مدیر عامل شرکت گاز کردستان، گفت: میزان 
مصرف گاز طبیعی نیروگاه سیکل ترکیبی تولید 
نیروی برق سنندج در پنج ماهه اول سال جاری 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۸ درصد افزایش 

را نشان می دهد
مهندس احمد فعله گــری، در مورد اهمیت 
مصرف گازطبیعی در نیروگاه ســیکل ترکیبی 
ســنندج برای تولید برق گفت : انــرژی یکی از 
مهمترین ارکان اساســی چرخه اقتصادی است 
و در این میان گاز از جمله مهمترین حامل های 
انرژی اســت که نه تنها درتحول جامعه صنعتی 
نقش اساسی دارد، بلکه به لحاظ زیست محیطی 

نیز حائز اهمیت میباشد.
فعله گری یادآور شد : مصرف گازطبیعی علاوه 
بر مزیت های زیســت محیطی، منجر به کاهش 
هزینه های تعمیر و نگهــداری و افزایش قابلیت 
اطمینان بهره بــرداری از واحدهای نیروگاهی 
نسبت به سوخت مایع است. بنابراین هم اکنون 
بیشــترین مصرف بخش نیروگاهی کشور از گاز 

طبیعی تامین می شود.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان کردستان 
تقاضا برای مصرف گاز طبیعی توســط نیروگاه 
ها را اجتناب ناپذیــر تلقی کرد و بیان داشــت 
: به علــت خشکســالی و کمبــود آب و گرمای 
شدید ســال جاری ، رشــد روزافزون تقاضای 
مصرف انرژی الکتریکی و با توجه به سهم عمده 
نیروگاه های حرارتی از جمله نیروگاه های گازی 
شهرستان سنندج در تولید برق نیاز این صنعت 
به گازطبیعی را با رشد سرسام آوری روبرو ساخته 

است.
فعله گری در مورد مصرف پنج ماهه اول سال 
جاری نیروگاه سیکل ترکیبی تولید برق سنندج 
چنین گفت : میزان مصرف در ۵ ماهه اول ســال 
جاری 6۲۵میلیون و ۳67 هزار و ۸6۰ متر مکعب 
بوده در حالیکه این میزان مصرف درمدت مشابه 
سال ۱۴۰۱ برابر با ۵76 میلیون و ۴۴۸ هزار و ۵۲۰ 

متر مکعب بوده است.

استانها
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از بامداد پنجشــنبه تــا عصر جمعه، 
لحظه های جذابی برای کاروان ورزشــی 
ایران در هانگژو رقم خورد. از درخشــش 
خیره کننده چند ووشوکار تا مدالی که برای 
اولین بار در ژیمناستیک به دست آمد و همه 
را در حیرت فرو برد. رشته های تیمی هم تا 
اینجا نسبتا خوب نتیجه گرفته اند و برای 
رسیدن به مدال، شــانس دارند. این وسط 
اما حسرت بزرگ، ســهم تکواندو شد که 
برای اولین بار در همــه تاریخ، یک دوره از 
 بازی های آسیایی را بدون کسب مدال طلا 

ترک کرد.

در  حسرت  یک  طلا! 
تکواندو برای اولین بار در بازی های آســیایی 
1986 سئول، به جدول این مسابقه ها اضافه شد. 
جالب است بدانید که ایران در همان دوره، توانست 
یک طلای تکواندو را به دست بیاورد. چهار سال 
بعد ژاپنی ها تصمیم گرفتند در بازی های آسیایی 
هیروشیما، این رشته را استفاده نکنند اما از سال 
1994 به بعد، تکواندو پای ثابت بازی های آسیایی و 
ایران پای ثابت طلاهای تکواندو بوده است. از همان 
اولین دوره تا قبل از هانگژو، هرگز سابقه نداشته 
ایران نتواند در حداقل یک وزن از بازی های آسیایی 
در رشته تکواندو طلا به دست بیاورد. ایران در دو 
دوره قبلی رقابت ها مجموعــا 6 طلا در بازی های 
آسیایی در رشته تکواندو داشت اما این بار حتی یک 
ورزشکار ایرانی هم در این رشته، طلایی نشد. اتفاقی 
که برای تکواندو، بسیار نگران کننده به نظر می رسد. 
از پنج تکواندوکار مرد ایرانی در بازی های آسیایی، 
سه نفر توانستند به فینال راه پیدا کنند اما مهدی 
حاج موسایی، آرین سلیمی و علیرضا حسین پور 
روبــه روی رقبایی از کره جنوبــی، چین و تایلند 
شکست خوردند و دست شان به طلا نرسید. متین 
رضایی و مهران برخورداری نیز به مدال برنز دست 
پیدا کردند. تفاوت بزرگی که در تکواندوی ایران 
نسبت به گذشته ایجاد شده، شرایط سنی و تجربه 
بازیکنان تیم است. اگر در گذشته ستاره هایی مثل 
هادی ساعی در اوج پختگی به مسابقه ها می رفتند 

و تا سی و چند سالگی در تیم ملی بودند، تکواندوی 
ایران در سال های گذشته معمولا با نفراتی بسیار 
جوان و بی تجربه در مســابقه های مختلف ظاهر 
می شود. در تکواندوی دختران نیز اوضاع به هیچ 
وجه بهتر نبود. در پنــج وزن دختران، حتی یک 
فینالیست هم نداشتیم و مبینا نعمت زاده و ملیکا 
میرحسینی، به مدال برنز رسیدند. شوک بزرگ 
تکواندو در هانگژو، حــذف ناهید کیانی در همان 
مسابقه اول بود. ورزشکاری که قهرمان جهان شده 
و ســابقه حضور در المپیک را دارد، حتی یک دور 
هم در هانگژو دوام نیاورد و خیلی زود ناچار به ترک 

مسابقه ها شد.

سقوط  آزاد   پرچم دارها
شاید عجیب ترین اتفاقات مسابقه های آسیایی 
هانگژو برای ورزش ایران، نتایج ضعیف دو پرچم دار 
کاروان ایران در این نبردها بود. پس از ناهید کیانی 
که خیلی زود از این مســابقه ها کنار رفت، جواد 
فروغی نیز در تیراندازی تپانچه با ایســتادن در 
جایگاه بیست و ششم به کار خود پایان داد. فروغی 
همین چند سال قبل، برنده طلای المپیک شده 
بود اما با وجود این موفقیت بزرگ در بالاترین سطح 
رقابت های تیراندازی در دنیا، در هانگژو حرفی برای 
گفتن نداشت و درگیر یک سقوط آزاد عجیب شد. 
ظاهرا حمل کردن پرچم در رژه افتتاحیه، برای این 

دو نفر اصلا خوش یمن نبوده است.

تیمی  که  مدال   را   از  دست  داد
برخلاف تیم ملی والیبال ســاحلی الف ایران 
که از بازی های آسیایی کنار رفته بود، تیم والیبال 
ب توانســت خودش را به مرحله نیمه نهایی این 
رقابت ها برســاند. این تیم اما در دو ست متوالی 
روبه روی چین شکســت خورد و شانســی برای 
فینالیست شدن به دســت نیاورد. همانند سایر 
ورزش های تیمی، تیم ملی والیبال ساحلی برای 
رســیدن به برنز، باید دیدار رده بنــدی را برگزار 
می کرد. دیداری که در دو ســت پیاپی به ســود 
قزاقستانی ها تمام شد تا دست تیم ملی ب والیبال 
ساحلی ایران از رسیدن به مدال در این نبردها کوتاه 
بماند. تیمی که خیلی خوب جنگید و بدشانس بود 

که به مدال دست پیدا نکرد.

لغزش   در  قدم  آخر
تیم ملی شمشــیربازی ایران، عملکرد نسبتا 
خوبی در هانگژو داشــت و توانست به نیمه نهایی 
رقابت های تیمی هــم راه پیدا کند. این تیم قصد 
تکرار موفقیت بزرگ دوره قبلی را داشــت اما در 
نهایت در نبرد نیمه نهایی با کشور میزبان، شکست 
خــورد. در جریان همین مســابقه، علی رهبری 
توانسته بود بازگشت بزرگی را برای ایران رقم بزند 
و کاری کند که از چین، جلو بزنیم اما امتیازهای از 
دست رفته فرزاد باهر، در نهایت چینی ها را برنده 
این نبرد کرد تا سه ســتاره شمشیربازی ایران به 

تصاحب مدال برنز در این بازی ها رضایت بدهند.

برنز،  عوض  شد!
یک اتفاق عجیب و دور از انتظــار دیگر برای 
کاروان ایران در این بازی ها، تبدیل شدن مدال برنز 
علی لبیب به رده چهارمی در این بازی ها بود. این 
دوچرخه سوار ایرانی در ماده اومنیوم به فینال راه 
پیدا کرد و در فینال روی سکوی سوم قرار گرفت اما 
از آن جایی که زمان مشترکی با نفر چهارم داشت، 
داورها جزئیات بیشتری را بررسی کردند و لبیب در 
نهایت چهارم شد. شاید اگر او از همان ابتدا در رده 
چهارم قرار می گرفت، حتی خوشحال هم می شد 
اما تبدیل شدن برنز به هیچ، تجربه ای است که برای 

هیچ ورزشکاری ساده به نظر نمی رسد.

مستقیم  به  یک چهارم
تیم ملی بســکتبال ایران در دومین بازی اش 
در بازی های آســیایی هم برنده بود. تیمی که در 
اولین بازی امارات را به راحتی شکســت داد، در 

بازی دوم هم با نتیجه 88 به 61 عربستان را کنار 
زد تا صعودش از گروه قطعی شده باشد. ایران امروز 
در بازی سوم، روبه روی قزاقستان قرار می گیرد. 
تیمی که در همین مرحله به عربســتان باخته و 
قطعا رقیب سرسختی برای تیم ملی ایران نخواهد 
بود. پسران بسکتبال ایران در صورت پیروزی در 
نبرد امروز، سرگروه می شوند و با توجه به قوانین 
بازی ها، مســتقیما به یک چهارم نهایی می روند. 
پسران دمیر با یک برد در دور حذفی، به نیمه نهایی 
بازی های آســیایی خواهند رسید. در بسکتبال 
سه نفره نیز شرایط ایران ایده آل به نظر می رسد. 
تیمی که بعد از باختن به کره جنوبی، مالدیو، ژاپن 
و ترکمنستان را شکست داده و فعلا صدرنشین 
است. اگر ایران در این گروه صدرنشین بماند، به 
 صورت مستقیم بین هشت تیم برتر رقابت ها قرار 

خواهد گرفت.

مرگ  و   زندگی  برای  مدال
تیم ملی هندبال که توانسته بود صعودش به 
مرحله دوم بازی های آسیایی را قطعی کند، اولین 
بازی در این مرحله را با شکست خوردن روبه روی 
کویت در یک بازی بسیار نزدیک شروع کرد. ایران 
در دقایقی از نیمه دوم این بازی، حتی سه گل جلوتر 
از کویت بود اما در نهایت مقابل این حریف بازنده 
شد. حالا با این نتیجه، هندبال ایران فقط یک راه 
برای رسیدن به نیمه نهایی دارد و آن، پیروزی در 
دو بازی دشوار بعدی است. ایران امروز برابر بحرین 
قرار می گیرد و دو روز بعد باید با کره جنوبی مسابقه 
بدهد. اگر تیم ملی در این دو بازی برنده باشد، به 

نیمه نهایی خواهد رسید.

 شکست   بدون  مربی! 
امیرحســین هدایی و نوشــاد عالمیان هم 
در یک هشــتم نهایی رقابت هــای تنیس روی 
میز، از بازی های آســیایی حذف شــدند. نکته 
عجیــب و باورنکردنــی در این مــورد اما مربی 
نداشــتن هدایی روبه روی حریف رنک هشــت 
تنیس روی میز دنیا بود. ایــران تنها با یک مربی 
به این بازی ها رفتــه و از آنجایی کــه دیدار این 
دو ورزشــکار همزمان بود، این مربــی در بازی 
نوشاد حضور داشــت. جالب اینکه نیما عالمیان 
تلاش کرد در جایگاه مربی هدایی بنشــیند اما 
 بلافاصله داورها به او تذکر دادند که باید محوطه را 

ترک کند! 

و  سرانجام،  یک  مدال  شگفت انگیز
شــاید کم تر کســی تصور می کرد ایران در 
روز جمعه، شانسی برای به دســت آوردن مدال 
بازی های آسیایی داشته باشــد اما مهدی الفتی 
با یک پرش خــرک اســتثنایی، در جایگاه دوم 
قرار گرفت و نقره را تصاحب کرد. این یک لحظه 
فراموش نشــدنی برای ورزش ایران بود؛ چراکه 
برای اولین بار در تاریخ، ایران موفق شد در رشته 
ژیمناستیک بازی های آســیایی به مدال برسد. 
این موفقیت بزرگ برای الفتی، دیدگاه ها نسبت 
به ژیمناســتیک ایران را عوض می کند. شــاید 
این شــروع یک مسیر بســیار متفاوت و جذاب 
برای ژیمناســتیک در ایران باشــد. رشته ای که 
مدتی طولانی اســت دور از آرامش و با مشکلات 
 بسیار زیر ســایه نبرد قدرت به سختی کارش را 

دنبال می کند! 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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همچنان دور از مدال
تیرانــدازی ایران هنوز نتوانســته جایی در جمع 
مــدال آوران کاروان ایران برای خود دســت و پا کند. 
تیراندازان ایران در ادامه بازی های آسیایی روز گذشته 
هم در خط آتش قرار گرفتند و نتوانستند شلیکی دقیق 
برای کسب مدال داشته باشــند. در مرحله مقدماتی 
در مرحله مقدماتی تپانچه بادی زنان هانیه رستمیان 
با ثبــت رکــورد ۵۷۳.14 در رده پانزدهم ایســتاد و 
گلنوش سبقت اللهی با رکورد ۵۷1.1۷ در رده بیستم 
و مینا قربانی با رکورد ۵۷۰.14 در رده بیســت و سوم 
قرار گرفتند. در بخش تیمی همین ماده هم تیم ایران 
با ترکیب هانیه رستمیان، گلنوش سبقت االهی و مینا 
قربانی با مجموع امتیــاز 1۷14.4۵ در رده پنجم قرار 
گرفت. البته تیراندازی روز گذشــته یک فینالیست 
داشت. پوریا نوروزیان در مرحله مقدماتی تفنگ سه 
وضعیت با قرارگیری در رده هشتم به فینال رسید. اما 
مهیار صداقت بــا رکــورد ۵8۲.۲۰ در رده دوازدهم و 
امیرمحمد نکونام با رکورد ۵۷6.۲6 در رده بیستم قرار 
گرفتند. تیم تفنگ سه وضعیت مردان نیز با ترکیب پوریا 
نوروزیان، امیرمحمد نکونام و مهیار صداقت با مجموع 

امتیاز 1۷4۲ در رده پنجم قرار گرفت. 

همچنین در رشته بوکس، طوفان شریفی در 9۲ 
کیلوگرم و شاهین موســوی کاپیتان تیم ملی در 8۰ 
کیلوگرم وارد رینگ شدند و با قبول شکست برابر رقبای 
خود، به کار خود در هانگژو پایــان دادند. پیش از این 
دانیال شه بخش، ملی پوش وزن ۵۷ کیلوگرم ایران با 
قبول شکست مقابل حریفی از چین و علی حبیبی نژاد، 
نماینده وزن 6۳.۵ کیلوگرم ایران با قبول شکست مقابل 
حریفی از تایلند، از رقابت ها کنار رفته بودند. به این ترتیب 
تمام نگاه ها امروز به ایمان رمضانپور دوخته خواهد شد. 
او آخرین نماینده بوکس ایران اســت که در وزن 9۲+ 

کیلوگرم وارد رینگ می شود. 
    

شمارش معکوس رقابت کبدی 
یکی از مسابقاتی که بســیاری از هواداران ورزش 
انتظار آغازش را می کشند،  کبدی است. رشته ای که 
در بازی های جاکارتا دو مدال طلا را به دســت آورد و 
امسال برای تکرار عنوان قهرمانی وارد بازی ها شده است. 
روز گذشته گروه بندی مسابقات مشخص شد تا تیم ها 
رقبای خود را بشناسند. بر این اساس  تیم ملی کبدی 
مردان ایران در گروه B با کره جنوبی، پاکستان و مالزی 
همگروه است. رقابت های گروهی کبدی از روز دوشنبه 
1۰ مهر آغاز می شود و مردان ایران در اولین گام به مصاف 
تیم پاکستان می روند. در گروه دیگر هند، بنگلادش، 
چین تایپه، تایلند و ژاپن قرار دارند. همچنین در بخش 
زنان، ایران با بنگلادش و نپال همگروه است و در اولین 
گام سه شــنبه 11 مهر به مصاف نپال خواهد رفت. در 
گروه دیگر نیز چهار تیم شامل هند، چین تایپه، تایلند 

و کره جنوبی قرار دارند.
    

قاسمپور المپیک آسیایی را هم 
از دست داد

زمانی که کامران قاسمپور، چهره شاخص کشتی 
ایران به علت پارگی کشاله ران حضور در قهرمانی جهان 
صربستان را از دست داد، شــنیده شد که او در صورت 
رسیدن به آمادگی راهی هانگژو می شود تا در بازی های 
آسیایی روی تشک برود. اما بررسی های کادر فنی تیم 
ملی نشان می دهد او شرایط مناسب بدنی برای حضور 
در این مسابقات ندارد و مبارزه او در بازی های آسیایی 
می تواند به بدتر شدن شــرایط این کشتی گیر منجر 
شود. با توجه به اهمیت حفظ سلامت کامران قاسمپور 
به عنوان یکــی از مدعیان اصلــی وزن 9۷ کیلوگرم 
برای حضور در بازی های المپیک ۲۰۲4 پاریس، این 
کشتی گیر به بازی های آسیایی اعزام نمی شود و مجتبی 
گلیج، آزادکار وزن 9۷ کیلوگرم ایران، که در رقابت های 
قهرمانی جهان نیز از رسیدن به مدال بازماند، به عنوان 
جانشین قاسمپور عازم بازی های آسیایی خواهد شد. 
با توجه به قطعی شدن این موضوع، قاسمپور در حال 
حاضر نیز اردوی تیم ملــی را ترک کرده و در تمرینات 
حضور ندارد. به این ترتیب نام قاسمپور را باید جزو غایبان 

بزرگ المپیک آسیایی قرار دهیم. 

هانگژو

آدرنالین

داستان تیم ملی ووشو ایران و بازی های 
آســیایی هانگژو، پایان هیجان انگیزی 
داشت. تیم ملی ووشو در این بازی ها، تقریبا 
شاهکار کرد. چرا تقریبا؟ چون در نهایت دو 
طلا به دست آوردیم و در خیلی از وزن ها، 
حریف ستاره های چینی نشدیم. با این حال 
رسیدن به دو طلا آن هم در حالی که کاروان 
ایران در روزهای اخیر تنها یک طلا به دست 
آورده بود، نتیجه خوبی به نظر می رسید. 
ووشو تا این لحظه، موفق ترین رشته ورزشی 

ایران در هانگژو بوده است.

شجاع   و   محسن، فینالیست های   بدشانس
ووشو ایران در رشته ساندا، چهار ورزشکار مرد 
داشت که هر چهار نفر نیز به فینال مسابقه ها راه پیدا 
کردند. این دستاورد بسیار بزرگی به نظر می رسد 
اما یک حقیقت مهم را هم نباید از یاد ببریم. اینکه 
ووشو ایران در ردیف بهترین های جهان است و اصلا 
شاید در همه دنیا، فقط چینی ها در ووشو بهتر از ما 
باشند. با این وجود چین هم به واسطه میزبانی، این 
مسابقه ها را به شدت جدی گرفته بود و اصلا قصد 
دستکم گرفتن رقابت ها را نداشت. در وزن منفی 
6۰ کیلوگرم، شــجاع پناهی نماینده ایران بود و 
مســیرش را به طرف فینال رقابت ها هموار کرد. 
شــجاع در فینال روبه روی وانگ شیوتائو از چین 
قرار گرفت. او کار بسیار سختی مقابل حریف چینی 
داشت و رقیب، قدرتمندتر و پرنفس تر از شجاع به 
نظر می رسید. در نهایت هم این ستاره چینی ها بود 

که در دو راند متوالی به پیروزی دســت پیدا کرد 
تا مدال نقره به پناهی تعلق بگیرد. دومین فینال 
مستقیم ایران با چین، در وزن ۷۰ کیلوگرم رقم 
خورد. جایی که محسن محمدسیفی، روبه روی 
هی فنگ قرار گرفت. محسن برنده طلا در هر سه 
دوره قبلی رقابت ها بود و می خواســت در هانگژو 
پوکر کند. او بازی را عالی شــروع کرد و اختلاف 
معناداری با حریفش داشت اما رقیب چینی در راند 
دوم، چند ضربه خطا به محسن زد و عملا تمرکز او را 
از بین برد. سیفی دیگر نتوانست مثل راند اول ظاهر 
شود و سرانجام نتیجه مسابقه را واگذار کرد. برای 
کاروان ایران، این یک شکست تلخ و باورنکردنی 
بود. چراکه سیفی با سه طلای بازی های آسیایی و 

پنج طلای جهانی، یکی از پرافتخارترین 
ستاره های ورزش ایران به شمار می رود. 
با این حال رسیدن به نقره این بازی ها نیز 

اتفاق بدی نبود.

طلا   مثل  حلوا! 
اگر در رشــته ســاندای مــردان دو 
ورزشــکار بازنده در فینال ها داشــتیم، 
دو ستاره تیم ملی ووشو مثل بولدوزر از 
روی رقیب رد شدند. افشین سلیمی در 
6۵ کیلوگرم، فینال را روبه روی حریفی از 
اندونزی برگزار کرد. او در راند اول، برتری 
محسوسی نسبت به رقیبش داشت و برنده 
این راند شد. افشین در راند دوم حتی اجازه 
به پایان رسیدن زمان مسابقه را نداد و با 
1۲ امتیاز متوالی، بازی را تمام کرد و عملا 
توانست حریف را به مرحله آچمزشدن 

برساند. این اولین طلای ووشــو ایران در هانگژو 
بود. آخرین فینال ووشو ایران در بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ را یوسف صبری برگزار کرد. او در همان چند 
ثانیه اول چنان مثل آوار روی سر حریفی از ماکائو 
فرود آمد که دیگر عملا بازی تمام شده بود. در پایان 
دیدارهای پنج وزن ساندای مردان، سه طلا به چین 
رســید و دو مدال طلا نیز به ایران تعلق گرفت تا 
رقابت شانه به شــانه این دو کشور در این بازی ها، 

همچنان ادامه داشته باشد.

منصوریان  ها    بدون   طلا! 
بازی های آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو برای خواهران 
منصوریان بدون مدال طلا به پایان رسید. ساندای 
بانوان در این بازی ها تنها در دو وزن برگزار شــد و 
شهربانو و الهه منصوریان نیز در این دو وزن نماینده 
ووشو ایران به شمار می رفتند. شهربانو توانست به 
نیمه نهایی رقابت ها برسد اما در این مرحله روبه روی 
حریفی از چین بازنده شد و به برنز بسنده کرد. او اصلا 

از این مدال خوشحال نبود و در یک اظهارنظر جالب 
مدعی شد که کاش اصلا این برنز را به دست نمی آورد! 
الهه منصوریان اما به دیدار فینال رفت و توانست تا 
آخرین مسابقه در وزن خودش به بازی ادامه بدهد. 
او هم اما روبه روی رقیب چینی بازنده شد و در نهایت 
نقره گرفت. الهه روی سکو، نقره را از گردنش درآورد 
و مشغول اشک ریختن شد. او قبل از شروع بازی ها به 
هیچ چیز به جز بردن طلا فکر نمی کرد اما در نهایت 
موفق نشد به این خواسته بزرگ دست پیدا کند و 

مسابقه ها را بدون طلا ترک کرد.

یک   مدال در  هشت   وزن! 
آن چه عملکرد ووشو ایران در این بازی ها را تحت 
تاثیر قرار داد، نمایش ضعیف در تالو بود. این بازی ها 
در هشت وزن مختلف برگزار شد اما از ایران تنها 
زهرا کیانی موفق شد مدال به دست بیاورد. او در 
سنگین ترین وزن زنان، یک نقره برای ایران گرفت. 
برخلاف ایران، چین در تالو هم درخشــان بود و 
مجموع مدال های  طلای خودش را در این رقابت ها 
به 11 رساند. 9 مدال طلا بیشتر از طلاهایی که تیم 

ملی ووشو ایران در هانگژو گرفته بود! 

ووشو و پایان ماموریت بزرگ در بازی های آسیایی

تقریبا شاهکار!

چهره به چهره

چه خبر از بازی های آسیایی هانگژو؟

تو زیبایی، مثل پرش خرک!

نگار رشیدی
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